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Turneul Ansamblului folcloric din Turcia. Ansam- I
blul folcloric din Turcia a prezentat marţi seara, în sala Pa- |  

latului C.F.R., primul spectacol în cadrul turneului pe care îl în- s 
treprinde în ţara noastră. |

Spectacolul, care a reunit cîntece şi dansuri populare, a consti- S 
tuit un prilej pentru publicul bucureştean de a cunoaşte origina- I 
litatea şi bogăţia folclorului turc. Tineri şi tinere, în pitoreşti cos- N 
tume, au adus pe scenă frumuseţea unor dansuri specifice, auten
tice. In program au figurat, de asemenea, melodii executate la 
instrumente muzicale tradiţionale. O vie impresie au produs dan
surile solo, ca şi cîntecele populare interpretate de Metin Pala, 
artist la Televiziunea din Ankara.

Aplauzele spectatorilor prezenţi în sala Palatului C.F.R. au răs
plătit evoluţia plină de sensibilitate a artiştilor turci.

(Agerpres)

In a te lie ru l de p ro to tip u ri a l uzinei „B alan ţa“ d in  Sibiu, sín t efec
tu a te  probe de an d u ran ţă  cu p ro to tipu l cap de c în tărire  şi în reg is
tra re  au tom ată  la  d istan ţă . A cesta v a  fi folosit în  toate ram urile  
industria le  şi de tran sp o rt, m ărin d  opera tiv ita tea  c în tăririi şi în re 
g istră rii. în  fotografie: ing. Ion P opa (mijloc), coautor la  realizarea 
com partim en tu lu i de codificare a  sistem ului de in form aţii m ecano- 
electric, a lă tu ri de lăcă tuşu l T ra ian  Schivancini, în  tim pu l uno r 

verificări de funcţionare

PERSPECTIVE 
IN SISTEMATIZAREA 
Ş l URBANI ZAREA  
SATELOR SIBI ENE

O condiţie «octală principală pen
tru  desfăşurarea unei activităţi mal 
rodnic* in  mediul sătesc o Constitui« 
ridicarea acestor aşezări pe o treap
tă  superioară de civilizaţie şi cul
tură prin apropierea vieţii lor de 
acea a  oraşelor de astăzi.

Acţiunea de sistematizare a sate
lor, in vederea ridicării gradului lor 
de confort, a fost intensificată de 
partid la  sfîrşitui anului 1965, asi- 
gurindu-se cadrul organizatoric ne
cesar pentru începerea şi desfăşura
rea acestei activităţi. S-a pornit mai 
în tîi cu Întocmirea schiţelor de sis
tem atizare a satelor şi centrelor de 
comună. Acest lucru este absolut 
necesar, deoarece schiţele de siste
matizare se bazează pe studii apro
fundate care rfău posibilitatea stabili
rii profilului economic şi social de 
dezvoltare a fiecărei aşezări. Dar în
tocmirea unor astfel de proiecte com
plexe nu este posibil să şe  realizeze 
Intr-un timp scurt, de 2—3 ani, pentru 
toate cele 2 706 comune cu 12 916 sate 
cite sín t în  întreaga tară. Pină în 
prezent s-au elaborat schiţe pentru 
circa 800 de comune, iar în cursul 
anului trecut această acţiune s-a 
desfăşurat în 23 de judeţe, fără ca, 
bineînţeles, să se şi încheie. Insă 
nevoia de case a oamenilor nu aş
teaptă. In ultimii 4 ani s-au construit 
la  sate circa 230 000 de case noi, 
m area m ajoritate fiind amplasate 
fără schiţe de sistematizare.

în judeţul Sibiu, la 55 de comune 
cu 173 sate, s-au întocmit schiţe de 
sistematizare numai pentru 9 comu
ne, iar construcţii noi s-au înălţat 
aproape în  fiecare sat; fără a fi am
plasate Intr-un cadru sistematizat, 
totalizînd, în  ultimii 3 ani, 1 425 case 
de locuit, inclusiv apartamente, din . 
care 1 353 din fondurile proprii ale 
populaţiei, şi numeroase alte clădiri 
de utilitate publică. In acest an sínt 
programate a se executa încă 13 
schite de sistematizare.

Cu toate acestea, unele elemente 
mbanistice pot fl introduse într-un

timp relativ  redus, care să schimbe 
într-o măsură mai mare înfăţişarea 
actuală a satelor.

In Judeţul Sibiu, una din cerinţele 
foarte importante este aceea a  ali
nierii şi modernizării străzilor. Dacă 
alinierea caselor este un proces de

(C ontinuare în pag. a III-a) 
MIRCEA ZAHARIA 

cercetător ştiinţific principal la 
Institutul de Cercetări pentru 

Economia Agrară

ü ü  Dezvoltarea uzinei de 
apă din Mediaş. Şan

tierul Mediaş al întreprinderii ju 
deţene de construcţii şi montaj 
din Sibiu, este angrenat într-o 
Importantă lucrare de amplifica
re a uzinei de apă din Mediaş, 
care în  final va avea o capaci
tate sporită cu 35 litri pe secun
dă.

In prezent se lucrează Intens 
la decanter, la staţiile de coa
gulare şi de filtrare, la construc
ţia unui rezervor de 2 500 m c 
apă. Paralel cu aceste lucrări se 
tace reutilarea staţiei de pompa
re a apei şi se. construieşte o ma
gistrală de distribuţie de capa
citate sporită la nivelul cerinţe
lor de apă în perspectivă.

şuiul, am enajarea şi îngrijirea 
spatiilor verzi ale urbei.

Cu aceste prilejuri ei au pres
tat peste 1 000 de ore muncă pa
triotică.
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Concerte de fanfară. jj
Fanfara Casei de cultură 

din Cisnădie va da două concer
te pe scena clubului „Indepen
denta” din Sibiu. în cadrul spec
tacolelor, care vor avea loc vi
neri, la orele 18,30 şi 20,30, îşi 
vor da concursul şi solişti vo
cali.
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Pregătiri în staţiunea Ocna Sibiului. In vederea se- |
zonului cald, I.B.C. „Păltiniş”, •  întreprins o serie de acţiuni gos- |

La muncă patriotică.
Tinerii din Dumbrăveni au 

înregistrat frumoase succese în 
acţiunile de muncă patriotică. 
Printre realizările lor mal de sea
mă reţinem: plantarea a 1 000 de 
puleţi de răşinoase, 100 de plopi 
la noul loc de agrement al ora*

Din agenda gospoda
rilor sălişteni. s'ăiiştenti

au ieşit la  muncă patriotică pen
tru înfrumuseţarea comunei. 
Printre acţiunile mai importante 
desfăşurate în acest sens se nu
mără: construirea unui pod la pî- 
rîul Foitei şi a balustradelor pen
tru delimitarea unui drum, lu 
crări de curăţire a parcurilor, 
străzilor! văruirea pomilor din 
comună şl plantarea a 300 de 
trandafiri.

podăreşti în staţiunea Ocna Sibiului. Plaja de Ia lacurile Cloşca şl 
Crişan, a fost mărită cu 1 000 m p, urmînd ca atît în  Interiorul ştran
dului, cît şi în exterior să funcţioneze chioşcuri cu răcoritoare.

Din iniţiativa primăriei oraşului Ocna Sibiului, strada Băilor este 
pregătită pentru asfaltare, iar pentru oaspeţii automobilişti' se ame
najează in apropierea ştrandului o staţie de parcare.
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Centenarul naşterii, lui 
Vladimir Ilici Lenin ̂  
Problema naţională în 
gîndirea lui Lenin 
RAIDUL NO STRU  
în aceste zile, prin sec
torul legumicol .
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0 CONCRETIZARE A ACTIVITĂŢII COMERCIALE
Este bine cunoscut că veniturile 

şi cheltuielile băneşti ale populaţiei, 
circulaţia bănească Ia nivelul eco
nomiei sínt urmărite şi dirijate de 
către unităţile bancare prin inter
mediul planului de casă. Privit prin 
prisma realizărilor acestora, planul 
de casă judeţean pe trimestrul I se 
prezintă pozitiv. La încasări a (ost 
realizat, per total, în proporţie de 
101 la sută, iar la plăţi în proporţie 
de 100,5 la sută. > Acestea au influ
enţat pozitiv circulaţia bănească pla
nificată, care a fost realizată cu o e- 
conomie în sumă de 2 226 mii lei.

Comparativ cu perioada corespun
zătoare a anului trecut, respectiv 
trimestrul I 1969, la încasări s-a în
registrat o creştere de 11 la sută, pro
venind în principal de la încasările 
din comerţ, care reprezintă o creş
tere de 9,8 la sută. Aceasta înve
derează faptul că s-a ridicat nivelul 
de trai al populaţiei ca urmare a 
faptului că în trimestrul I 1970 s-a 
generalizat sistemul îmbunătăţit de 
salarizare şi majorarea salariilor în 
toate sectoarele de activitate, fapt 
oglindit în creşterea plăţilor pentru 
salarii cu 12,5 la sută faţă de tri
mestrul I 1969.

Rezultatele bune obţinute de uni
tăţile comerciale de stat din judeţul

nostru sínt datorate faptului că în 
trimestrul care a trecut conducerile 
de întreprinderi s-au preocupat în 
mai mare măsură de îmbunătăţirea 
activităţii comerciale.

Măsurile adoptate în cadrul şedin
ţelor lunare ţinute la Consiliul popu
lar judeţean din Sibiu, cu ocazia a- 
nalizei modului de îndeplinire a 
planului de casă, au fost mai efi
ciente şi au fost duse la îndepli-

P L A N U L  DE C A SA

nire de către întreprinderi. Aprovi
zionarea magazinelor s-a făcut mai 
ritmic. De asemenea, au fost urmă
rite îndeaproape contractele înche
iate cu furnizorii pentru respecta
rea termenelor contractuale.

Dacă activitatea comerţului de stat 
din oraşele judeţului nostru a mar
cat o îmbunătăţire, nu se poat-e spu
ne acelaşi lucru şi despre activi
tatea cooperaţiei de consum. înca
sările in numerar cuprinse în pla
nul de casă pentru cooperaţia de 
consum pe trimestrul I 1970 au fost 
îndeplinite în judeţul nostru numai

în proporţie de 95,7 la sută, înre- 
gistrîndu-se, la o serie de coopera
tive, importante rămîneri în urmă, 
ca de exemplu: cooperativele din Ar- 
paşul de Jos, Racovita, Roşia, Oc
na Sibiului, Orlat şi altele. Nereali- 
zarea sarcinilor de plan de casă la 
cooperaţia de consum din judeţul 
nostru este determinată şi de faptul 
că se mai menţin încă unele lip
suri în activitatea cooperativelor de 
consum, concretizate în special prin- 
tr-o aprovizionare neregulată in u- 
nele cazuri, ceea ce conduce la go
luri în aprovizionare cu mărfuri ca
re  există in depozite. O altă cauză 
este şi aceea că unele magazine se 
închid pentru o perioadă îndelunga
tă pe motiv de îmbolnăvire a ges
tionarilor, fără a fi luate măsuri 
pentru înlocuirea lor. în ultimul timp 
astfel de cazuri 'au  fost constatate 
la magazinul universal din comuna 
Brateiu, care a fost închis în luna 
martie 16 zile, influenţind nerealiza- 
rea planului pe această perioadă cu 
suma de 54 mii lei. Magazinul din 
satul Dupuş a fost închis 7 zile cu

(Continuare in oaş a III-ai 
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şef de serviciu la sucursala ju 
deţeană a Băncii Naţionale Sibiu

V iz ita  î n  ţ a r a  n o a s t r ă  
a  p r e ş e d in te lu i  R e p u b lic ii 

T u rc ia ,  C e v d e t  S u n a y
Convorbiri oficiale  
ia  Consiliul d e  S ta t

La Palatul Consiliului de Stat au 
început m arţi dimineaţă convorbirile 
oficiale între preşedintele Consiliu
lui de Stat al Republicii Socialiste 
România, Nicolae Ceauşescu, şi pre
şedintele Republicii Turcia, Cevdet 
Sunay.

La convorbiri participă, din partea 
română, Ion Gheorghe Maurer, pre
şedintele Consiliului de Miniştri, Ma
nea Mănescu, vicepreşedinte al Con
siliului de Stat, Corneliu Mănescu, 
ministrul afacerilor externe, Cornel 
Burtică, ministrul comerţului exte
rior, Vasile Gliga, adjunct al minis
trului afacerilor externe, Grigore 
Geamănu, ambasadorul României in 
Turcia, George Marin, director în 
Ministerul Afacerilor Externe.

Din partea turcă participă Ihsan 
Sabri Caglanyangil, ministrul aface
rilor externe, Kamuran Gurun, am
basadorul Turciei în România, Cihát 
Alpan, secretar general al Preşedin
ţiei Republicii, Oktay Işcen, minis
tru plenipotenţiar, şeful Departamen
tului informaţiilor din Ministerul A- 
facerilor Externe, Erdern Erner, di

rector general în M.A.E., Selcuk 
Korkud, director general ad-interim 
în Ministerul Afacerilor Externe.

In cursul convorbirilor au fost a- 
bordate probleme privind evoluţia 
relaţiilor de bună vecinătate şi co
laborare prietenească între cele două 
ţări, perspectivele de dezvoltare a 
acestora, precum şi principalele as
pecte ale situaţiei internationale. 
S-a relevat cu satisfacţie că, îndeo
sebi în urma vizitei în Turcia a pre
şedintelui Consiliului de Stat, Nicolae 
Ceauşescu, relaţiile dintre cele două 
ţări au cunoscut o evoluţie ascen
dentă pe tărîm economic, tehnic, 
ştiinţific, cultural şi turistic, eviden* 
ţiindu-se noi posibilităţi de amplifi
care a relaţiilor bilaterale în avan
tajul ambelor popoare, al colaboră
rii şl cooperării internationale. în a- 
cest context, a fost evidenţiată uti
litatea încheierii unui acord comer
cial de lungă durată între cele două 
ţări.

Au fost relevate, de asemenea, co
laborarea fructuoasă a celor două

state în cadrul diferitelor organisme 
internaţionale, necesitatea conlucră
rii lor în continuare pe arena inter
naţională, în Interesul consolidării 
păcii şl al destinderii.

Cei doi preşedinţi au avut un am
plu schimb de păreri asupra unor 
probleme majore ale vieţii interna
ţionale actuale — securitatea euro
peană, relaţiile interbalcanice, eve
nimentele din Orientul Apropiat, si
tuaţia din Cipru, războiul din Viet
nam.

In spiritul ideilor păcii şi coexis
tentei între statele cu orînduiri so
ciale diferite, s-a subliniat de am
bele părţi necesitatea îmbunătăţirii 
climatului politic în lume, în spiri
tul principiilor unanim recunoscute 
ale dreptului internaţional, de res
pectare a independenţei şi suvera
nităţii naţionale, egalităţii în drep
turi, neamestecului în treburile in
terne.

Convorbirile s-au desfăşurat într-o 
atmosferă cordială, de înţelegere re
ciprocă.

Vizitarea H idrocentralei 
de p e  Argeş

In după-amiaza zilei de marţi, pre
şedintele Republicii Turcia, Cevdet 
Sunay, şi preşedintele Consiliului de 
Stat al Republicii Socialiste Româ
nia, Nicolae Ceauşescu, au vizitat 
Hidrocentrala de pe Argeş.

Cei doi şefi de state au fost înso
ţiţi din partea română de Manea 
Mănescu, vicepreşedinte al Consiliu
lui de Stat, Emil Drăgănescu, vice
preşedinte al Consiliului de Miniştri, 
Constantin Stătescu, secretarul Con
siliului de Stat, Corneliu Mănescu, 
ministrul afacerilor externe, Grigore 
Geamănu, ambasadorul României la 
Ankara, iar din partea turcă de Ih* 
san Sabri Caglayangil, ministrul a- 
facerilor externe, Kamuran Gurun, 
ambasadorul Turciei în România, şi 
de alte persoane oficiale care înso
ţesc pe preşedintele turc în vizita 
oficială în ţara noastră.

Ora 16. înalţii oaspeţi sosesc în  a- 
propierea marii hidrocentrale cu un 
elicopter special. La coborîre pe pla
toul natural de la poalele munţilor, 
oaspeţii sínt salutări de Gheorghe 
Năstase, preşedintele Consiliului 
popular al judeţului Argeş şi de alti 
reprezentanţi ai organelor locale. 
Este de faţă ministrul energiei elec
trice, Octavian Groza.

Mii de locuitori din împrejurimi, 
bucuroşi de cinstea de a avea ca 
oaspeţi pe cei doi şefi de state, a- 
plaudă cu multă căldură. Un grup 
de tinere îmbrăcate în pitoreşti cos
tume argeşene oferă flori.

Preşedintele Turciei şi preşedin
tele Consiliului de Stat al României 
sínt invitaţi să viziteze Complexul 
hidroenergetic de pe Argeş. Un prim 
popas se face la centrala subterană 
— locul prefacerii apelor Argeşului 
într-un fluviu de energie şi lumină. 
Pe faţada blocului administrativ al 
centralei subterane este înscrisă în 
limbile română şi turcă urarea „Bi
ne aţi venit, stimaţi oaspeţi".

Sínt arborate, de asemenea, drape
lele de stat ale celor două ţâri.

în faţa unei diorame cu schema a- 
menajărilor hidroenergetice de pe 
rîul Argeş, inginerul Nicolae Badea, 
directorul exploatării de centrale hi
droelectrice — Argeş, dă explicaţii 
asupra caracteristicilor tehnice şi 
capacităţii de producţie a salbei de 
hidrocentrale de pe cursul acestui 
rîu.

Complexul hidroenergetic de pe 
Argeş a fost conceput şi realizat in
tegral de către specialiştii noştri. 
Istoria construcţiei consacră soluţii 
şi metode de lucru originale, consti
tuind un important examen al matu
rităţii tehnice a energeticienilor ro 
mâni. Constructorii raportează cu mîn- 
drie realizarea în arc dublu a unui ba
raj înalt de 165 metri, amenajarea u- 
nui lac de acumulare care stringe 
aproape o jumătate de miliard metri 
cubi de apă, captarea a zece cursuri 
de apă de pe o întindere de aproxi

mativ 74 000 hectare, amplasarea u- 
zinei propriu-zise în subteran, diri
jarea Argeşului în zona centrală pe 
o nouă albie subpămînteană lungă 
de 11 km, crearea unei vaste reţele 
de conducte şi tuneluri.

Preşedintele Cevdet Sunay ascultă 
cu interes informaţiile oferite, cere 
explicaţii, urmărind apoi la mqchetă 
datele tehnice asupra puterii instala
te a hidrocentralei, a amplasamentu
lui principalelor obiective din copi* 
ponenta ei şi a caracteristicilor a- 
gregatelor. Gazdele informează pe 
oaspeţi că realizarea acestui impor
tant obiectiv hidroenergetic a creat 
posibilitatea construcţiei în aval şi 
amonte a încă zece „hidrocentrale 
puţ" de puteţi mai mici, din care 
patru se află. îţi funcţiune.

Oaspeţii coboară apoi sub străve
chea albie a ţiului la centrala elec
trică aflată la 104 m adîncime. Se 
parcurge galeria de acces — o ade
vărată operă de artă tehnică — în 
lungime de 100 m, ajungîndu-se în 
zona transformatoarelor de înaltă 
tensiune. Un popas mai îndelungat 
se face în sala maşinilor, unde 
cele patru bidroagregate de cîte 55 
MW aflate în funcţiune, transformă 
torentul de apă în energie electri- 
că. Sínt oprite şi apoi pornite două 
dintre hidroagregate, demonstrînd 
înaltul nivel tehnic de dotare, gradul 
înaintat de automatizare, care per
mit dirijarea uriaşului complex sub
teran de la un obişnuit şi modern 
panou de comandă.

Preşedintele Republicii Turcia ur
măreşte cu viu interes schema des
făşurării întregului proces industrial.

Pe parcursul vizitei, preşedintele 
Consiliului de Stat, Nicolae Ceauşescu, 
prezintă oaspetelui perspectivele de 
dezvoltare a industriei noastre ener

getice în următorii ani, parte Inte
grantă a vastei opere de industria
lizare socialistă a României

„Este o impresionantă realizare 
tehnică* — a spus preşedintele Cev
det Sunay, adresînd cuvinte elo
gioase constructorilor, tuturor celor 
care au dat viaţă acestui obiectiv 
Industrial, elogii exprimate şt prin 
cuvintele scrise în Cartea de onoare 
a hidrocentralei

In continuare, coloana maşinilor 
oficiale străbate spectaculosul drum 
ce urcă Ia barajul Vidraru, baraj 
care prin dimensiunile sale ocupă 
locul al nouălea în lume şi al cinci
lea în Europa. Aici natura se înfă
ţişează redimensionată măreţ de mî- 
na omului. De sus, de pe corona
mentul barajului, se admiră peisajul 
montan, panorama impunătoare a 
Făgăraşilor. Directorul grupului de 
şantiere Argeş — Olt, ing. Nicolae 
Păunescu, conducătorul colectivului 
care a construit întregul ansamblu 
de pe Argeş, prezintă caracteristicile 
şi performantele tehnice ale baraju
lui, răspunde Ia întrebările înalţi
lor oaspeţi tu rc i Din nou preşedin
tele Turciei exprimă aprecieri cu pri
vire ia eforturile şl priceperea teh
nică a proiectanţilor şl constructo
rilor rom âni

După vizitarea barajului Hidrocen
tralei de pe Argeş, preşedintele Re
publicii Turcia, Cevdet Sunay, şl 
preşedintele Consiliului de Stat ai 
României, Nicolae Ceauşescu, îm
preună cu personalităţile ce i-au în
soţit, în aplauzele miilor de locuitori, 
care-i aşteptau să-i salute la ple
care, se urcă la bordul elicopteru
lui, îndreptîndu-se spre Capitală.

NICOLAE DRAGOŞ
MIRCEA S. IONESCU

Constituirea Comisiei mixte 
economice româno-turce

In urma acordului intervenit în
tre guvernele Republicii Socialiste 
România şi Republicii Turcia, în 
cursul dimineţii de marţi a avut 
loc, la Palatul Consiliului de Stat, 
schimbul de scrisori între minis
trul afacerilor externe al Româ
niei, Corneliu Mănescu, şi minis
trul afacerilor externe al Turciei, 
Ihsan Sabri Caglayagil, privind 
constituirea Comisiei mixte econo
mice româno-turce.

Comisia creată va avea ca sar
cină principală să vegheze la în
făptuirea proiectelor de colaborare 
şi la aplicarea diferitelor acorduri 
şi aranjamente încheiate în dome
niile economic, industrial şi tehnic;

să exploreze noi posibilităţi şi noi 
domenii de colaborare, să caute 
mijloacele apte de a facilita con
tactele între organizaţii şi între
prinderi din cele două ţări; să or
ganizeze consultări bilaterale asu
pra problemelor economice de in
teres comun etc.

Potrivit acestor documente, cele 
două guverne, de comun acord, pot 
încredinţa Comisiei mixte econo- ■ 
mice negocierea oricăror acorduri 
economice şi comerciale dintre cele 
două ţări. Este prevăzută, de ase
menea, posibilitatea creării de sub
comisii în vederea studierii unor 
probleme specifice.

(Agerpres)
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Com plexul D.C.A. Sibiu, cu o suprafaţă  construita de 2 600 lU P, corn partim en ta t p en tru  sortare, am balare şi depozitare a linei, deşeuriloi
textil^ h îrtie i şi pieilor Foto: FRED NUSS

Recepţie in onoarea 
înaltului oaspete

Preşedintele Consiliului de Stat, 
Nicolae Ceauşescu, şi soţia sa, Elena 
Ceauşescu, au oferit marti seara, o 
recepţie în onoarea preşedintelui 
Republicii Turcia, Cevdet Sunay, şi 
a soţiei sale, Atifet Sunay.

La recepţie au luat parte Ion 
Gheorghe Maurer, preşedintele Con
siliului de Miniştri, cu soţia, Elena ■ 
Maurer, Emil Bodnaraş, Paul Nicu- 
lescu-Mizil, Gheorghe Pană, liie 
Verdeţ, Constantin Drăgan, Emil 
Drăgănescu, Janos Fazekas, Manea 
Mănescu, Dumitru Popa, Dumitru 
Popescu, Leonte Răutu, Vasile Vîlcu, 
Ştefan Voitec, losif Banc, Petre ßla- 
jovici, Miron Constantinescu, Mihai 
Dalea, Ion Ioniţă, Mihai Marinescu 
şi Ion Păţan vicepreşedinţi ai Con
siliului de Miniştri, Corneliu Mă
nescu, ministrul afacerilor externe,

membri ai Consiliului de Stat şl ai 
guvernului, conducători de instituţii 
centrale, academicieni şi alti oameni 
de ştiinţă, artă şi cultură, generali 
şefi ai cultelor din România, ziarişti 
români şi străini.

Au participat Ihsan Sabri Cagla
yangil, ministrul afacerilor externe, 
Kamuran Gurun, ambasadorul Tur
ciei la Bucureşti Cihát Alpan, se- 
cretar general al Preşedinţiei Repu
blicii, şi **lelalte persoane oficiale 
care îl însoţesc pe preşedintele Re
publicii Turcia, în vizita sa oficială 
în ţara noastră.

Erau prezenţi şefi de misiuni di
plomatice acreditaţi la Bucureşti şl 
alţi membri ai corpului diplom atic

Recepţia s-a desfăşurat într-o at
mosferă cordială, prietenească.

J
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Prestigiu sporit 
în relaţiile cu 
beneficiarii externi

In urma indicaţiilor date de că
tre conducerea de partid şi de stat, 
în orice întreprindere care are sar
cini de plan pentru export, este 
necesar să crească producţia măr
furilor solicitate.

Răspunzind acestei necesităţi, în
treprinderea „Steaua roşie“, care 
face parte din Combinatul textil 
Sibiu, şi-a sporit producţia la ex
port pe anul in curs, faţă de '69, 
de trei ori. Această creştere ilus
trează însuşirile excepţionale, apre
cierile întotdeauna bune de care 
se bucură produsele fabricii din 
partea beneficiarilor externi. Fap
tul că peste 50 la sută din totalul 
producţiei este destinată exportu
lui denotă preocupări constante, <?- 
ficiepte ale colectivului de aici. In 
ce constau ele ne-o spun acţiunile 
întreprinse. Este vorba în primul 
rind de atenţia cu care se priveşte 
organizarea producţiei, atit cea 
destinată exportului cit şi pieţei 
interne. Concret, aprovizionarea cu 
materiile prime şi auxiliare (sto
fe) se face din timp, în culori şi 
desene solicitate de beneficiari. Se 
urmăreşte ridicarea in continuu a 
pregătirii profesionale a muncitori
lor, maiştrilor etc. Numai în cursul 
lunii martie au fost trimişi pentru 
şcolarizare, la Bucureşti, trei a- 
jutori de maiştri. Apoi, modelele 
create-şi prezentate de fabrică au 
constituit un bun prilej de cunoaş
tere de către beneficiarii externi 
a calităţii produselor. Prin astfel 
de mijloace, solicitările au crescut, 
sporind totodată şi prestigiul în
treprinderii.

Toate acestea constituie un su
port solid şi totodată premise rea
le ale realizării planului de export 
pe primul trimestru şi ale depăşirii 
lui cu 596 000 lei.

«Desigur că bunele rezultate, li
nia ascendentă a exportului ce-1 
face întreprinderea este şi urma
rea noii organizări din economie.

Prin crearea combinatului textil 
■— din care facem part« — reuşim 
să ne rezolvăm problemele strin
gente la timp şi mai bine. De 
exemplu, la un moment dat, în
treprinderea „Integrata“ din Con
stanţa, care trebuia să ne livreze" 
o anumită cantitate de tergal, ca 
fiind furnizorul nostru, n-a fă
cut-o. Neavînd materia primă, e- 
ram in situaţia de a periclita li
vrările la export. Creîndu-şe a- 
ceastă situaţie, de loc convenabilă, 
am apelat la întreprinderea „Li
bertatea“ din Sibiu, ce aparţine 
de combinatul nostru de unde am 
reuşit să ne aprovizionăm cu can
titatea necesară“ — ne spune 
Gheorghe Radu, directorul fabricii 
„Steaua roşie“.

Deci, printr-o îmbinare armo
nioasă a condiţiilor create pe an
samblul economiei cu preocupă
rile intense şi constante ale co
lectivului fabricii, se obţin rezul
tate din cele mai bune. Beneficia
rul acestora este în primul Find 
întreprinderea şi apoi întreaga e- 
conomie naţională. Creşterea pro
ducţiei la export in contextul spo
ririi volumului producţiei şi a rela
ţiilor noastre'economice cu diverse 
ţări, se impune pregnant prin spo
rul de valută ee-1 aduce ţării. «Şi la 
noi mai sínt suficiente posibilităţi 
fizice de creştere a producţiei la 
export“ — adaugă directorul în
treprinderii.

Valorificarea acestora, in paralel 
cu menţinerea la aceleaşi cote ca
litative a producţiei, va permite 
întreprinderii obţinerea în conti
nuare a unui bilanţ economic fa
vorabil.

In directa confruntare pe pie
ţele internaţionale a produselor 
româneşti' cu cele ale diferitelor 
firme din străinătate, cuvintul ho
tărâtor ii spune calitatea, Cind ea 
nu este ignorată, cind însuşirile 
produselor satisfac întru totul ce-

Răşinărenii pe şantierele edilitare
Edilii comune« sub-* 

urban« R iş te » ! . ' in"
drurrţaţi de comitetul 
comunal de partid, au 
întreprins în âceaŞÎă 
primăvară o vastă ac
ţiune echUtar-gospodă- 
reaseă- Printre prime
le realizări se înscriu 
două punţi de lemn 
cu traverse şi balus
trade de metal peste 
Rîul Caselor şi un pod 
pe traverse de fier 
peste Valea Stejii, Sn 
strada Cooperaţiei, 
peptru trecerea pie
tonilor şi a mijloa
celor de transport hi-

po şi auto. Toţ în a- 
ceste  z ile  s -a u  r e p a -  
rat 3 fîntîni şi ş-a ex
tins conducta de apă 
potabilă cu 300 de 
metri. Această lucra
re continuă pe stra
da de la intrarea în 
comună.

Lucrările se reali
zează din contribuţia 
voluntară şi munca 
patriotică a locuitori
lor comunei.

In cadrul „Lunii 
curăţeniei“ sint în 
curs lucrări de nive
lare a~ terenului din 
faţa secţiei de trico

taje a cooperativ^ 
„Textila“, ’ unde se 'v a  
amenaja o zonă ver
de.

în activitatea edili
tară se situează în 
frunte primarul Oprea 
Cîineanu, ajutat de 
deputaţii Ilie Capota, 
Gheorghe Cruciat şi 
deputata municipală 
Ana Mibu, care atrag 
în acţiunile patriotice, 
prin exemplul lor 
personal, pe locuito
rii acestei vechi aşe
zări a judeţului nos
tru.

TIMPUL
Vreţne frumoasă şi relativ căldu

roasă cu cerul variabil. Vîntul va su
fla în general slab din sectorul nord- 
vestie. Minimele vor fi cuprinse in
tre zero şi p iis  2 grade, iar maxi
mele vor oscila între 14 şi 16 grade.

22,03 Intermezzo muzical-coregrafic. 
22,15 Telejurnalul de noapte.
22,25 Film documentar.
23,00 Închiderea emisiunii.

CINEMA

CONFERINŢA
Casa de cultură a municipiului Si

biu organizează, la ora 18,00, In sala 
■ ( „Tineretului“, din str. C.-ral Maghe- 

ru nr. 18, conferinţa Continentele glo
bului (Asia), urmată de o prezentare 
de diapozitive color. Prezintă lecto
rul universitar dr. Adrian Cioacă din 
Bucureşti,

TELEVIZIUNE
18.00 Deschiderea emisiunii.

Ex-terra '70.
Emisiune-concurs pentru şcolari. 

1Ş.30 Actualitatea muzicală.
18,55 Anunţuri — publicitate.
19.00 Telejurnalul de «seară.
19,125 Acţiunea „L“ — Legumicultura. 
19,35 Microrecital Ginii Ciobeii.
19,45 Anchetă TV.
20,15 Tele-cinemateca.

Căpitanul Blood.

SIBIU: PACEA: Adio Texas (orele 
9,00; 11,30; 14,00; 16,30; 19,00; 21,00) 
ARTA: Mireasa era în negru (orele 
9.30; 11,45; 14,00; 16,15; 18,30; 20,45) 
TINERETULUI: Anchetatorul din um
bră (orele 10,00; 12,00; 14,30; 16,30: 
18,30; 20,30),

MEDIAŞ: PROGRESUL: Simpaticul 
domn „R“ (orele 9,00; 11,15; 14,00; 
1Q.30; 19,00; 21,15); TINERETULUI:
Mărturia (orele 10,00; 16,30; 18,30;
20,30); UNIREA: Beru şi comisarul 
San Antonio (orele 10,00; 16,00; 18,00 
şi 20,00).

CISNADIE: POPULAR: Nu vor fi 
divorţuri (orele 11,00; 14,00; 16,00;
18,00 şi 20,00).

AGNITA: 8 MAI: Corabia nebuni
lor, seriile 1 şi II (orele 10,00; 16,00 
şi 19.00).

DUMBRĂVENI: 7 NOIEMBRIE:
Paria (orele 18.00 şi 20,00).

COPŞA MICA: POPULAR: Baladă 
pentru Măriuca (orele 17,00 şi 19,00).

BAZNA-BA1: Omul care valora mi
liarde (orele 17,00 şi 19,00).

OCNA SIBIULUI: Iubirea strict o- 
prită (orele 17,00 şi 19,00).

APOLDU DE SUS: 23 AUGUST: 
Vă place Brahms ? (orele 17,00 şi 
19.00).

rinţele beneficiarilor, competitivi
tatea este asigurată, iar o dată cu 
ea prestigiul întreprinderii şi al 
ţării întregi.

Pentru o întreprindere deşi nu 
mare, cum este „Steaua roşie“, a 
avea drept beneficiari ţări ca R-D. 
Germană, Austria, Cehoslovacia, 
U.R.Ş.S. etc. înseamnă prestigiu, 
Dacă mai adăugăm solicitările 
sporite, de exemplu, creşterea cu 
70 la sută a produselor ce urmea
ză să plece spre Germania, putem 
afirma că prestigiul fabricii se va 
întări.

V. BARBU Imagine cotidiană clintr-o crt-şă a oraşului Cisnădie

s p o r t . . .

FOTBAL, divizia C

s p o r t . . . sp

DUPĂ PLOAIE... TIMP F
Numai la o sSptămină după ce cri

ticam evoluţia neşştisfŞeătoare a e- 
cbipelor divizionare Q din judeţ, re 
zultatele, dar mai ales jocurile pres
tate de acestea, ne obligă, spre sa
tisfacţia noastră, la o categorică 
schimbare de ton.

Cel mai bun rezultat a fost obţinut 
de tînăra echipă a melaiurgiştilor

sibieni, care n învins, în deplasare, 
formaţia studenţilor din Petroşani, 
la un scor concludent, -

Evidenţiem, de asemenea, şi evo
luţia bună a sticlarilor medieşeni, ca
re au obţinut doua puncte foarte 
preţioase, pe terenul din Reghin, în 
lupta pentru evitarea retrogradării.

Pe scurt, amănunte de la aceste 
partide:

Cadru din filmul Adio Texas, care rulează la cinematograful „Pacea“
din Sibiu

Ştiinţa Peţroşeni —
Independenţa Sibiu 0—2 (0—-1)

Independenta a prestat în depla
sare. şi pe un teren desfundat, un 
joc excelent, pbtinînd o victorie re
confortantă.

Meritul revine întregii echipe, din 
rîndul căreia s-au rem arcat Sesu, 
Văcaru, Cherein, Bobolot si bineînţe
les, Fiorea, autorul celor două go
luri ale sibienilor, în min. 30 si 46.

A arbitrat excelent Iosif Ritter 
(Timisoara).

A.S.A. Sibiu — Industria sirenei 
Cirnpia Tnrzii 1—0 (1—0)

Meciul s-a disputat în nota de do
minare a gazdelor, fără să se ridice, 
însă, la un nivel tehnic mulţumitor, 
aceasta şl din cauza terenului greu, 
alunecos, care i-a supus pe jucăto
rii ambelor formaţii, la eforturi deo
sebite.

Unicul gol al partidei a fost în 
scris în min. 16 de către Papait, care 
a şutat cu sete de la 8 m, făcînd 
inutilă intervenţia portarului.

Alte două mari ocazii ale milita
rilor sínt rata te  de Cisar (min. 13) 
şi Georgeseu (min. 70), care au şutat 
în bară.

Cu această victorie, A.S.A. Sibiu 
acumulează 18 puncte şi se îndepăr
tează, pentru moment, de fatidicele 
locuri 15 şi 16.

Torpedo Zărneşti —
Metalul Copşa M ici 2—1 (0—J)
In ciuda înfrîngerii suferite, meta- 

lurgiştii copşeni au prestat un joc 
bun, fapt ilustrat şi de scorul care 
le-a fost favorabil, pină în min. 70.

Gazdele au o revenire puternică 
(de multe ori însă, întrec limitele

sportivităţii) şi reuşesc să înscrie 
două goluri, suficiente pentru a cu
ceri victoria (M. Faliciu, coresp).

Av intui Reghin — 
Vltromelan Mediaş 1-—2 (0—2)

Pe un teren foarte greu, din cauza 
ploii care a căzut, fără întrerupere 
pe tot parcursul meciului, jucătorii 
de la Vitrometan au luptat cu multă 
ardoare şl şi-au adjudecat victoria, 
in faţa unei alte echipe care se 
străduieşte să evite retrogradarea.

Golurile medieşenilor au fost în 
scrise de Munteanu (min. 30) şi 
Jiga (min. 42), dar, alături de ei, 
s-gu rem arcat Turcu (cel mai bun 

- jucător de pe teren) şi portarul Vul
tur.

MIRCEA BIŢU

C a m p io n a t  i i i  p d e ţ te a p  d e  f o t ba l

R ecord  M ediaş 
în vin gă toare  
în d e rb y  u t e ta p e i

Voinţa sibiu —-  Carpaţi Mir?* 
1 -0  (1—0)1

Progresul Sibiu — 
Metalurgica Sibiu 3—0 (1—0)

GH, TOPÜRCEANU

Dupi tractorul cu 
numărul 2 5 0 0 0 0 ,  
o nouă premieră 
la Braşov

La numai cîteva zile de la eo- 
borîrea de pe banda de montaj a 
tractorului cu numărul de fabri
caţie 250 000, în cadrul uzinei bra
şovene a avut loc o nouă premie
ră: intrarea în fabricaţia de serie 
a noului lip de motor D. 115, des
tinat tractoarelor de 40 GP fold- 
site în viticultură, legumicultură, 
horticultura şi în alte lucrări a- 
gricole. Motorul dispune de 3 ci
lindri aşezaţi în linie şi funcţio
nează pe principiul injecţiei direc
te.

(Agerpresj

Raiduri de distru
gere a răpitoarelor

Asociaţia de vînătoare şi pescuit 
din Sibiu, Sndeplîhind o importantă 
sarcină în sprijinul gospodăriilor ru 
rale, organizează, duminică de. du
minică, în zonele agricole. şi silves
tre din judeţ, raiduri de distrugere 
a răpitoarelor. Au fost distruse p i
na írt prezent, în această primăva
ră, § 300 coţofene şi ciori grive, 
9 lupi, 73 de vulpi, 316 cîinj hoinari, 
pisici sălbatice, nevăştuiei, dihori şl 
alte răpitoare, pieile fiind predate 
1« D.C.A. pentru valorificare.

In viitoarele raiduri vor fi distru
se cuiburile, ouăle şi puii de răpi
toare penate, puii de lupi, de vulpi,, 
viezuri şi alte dăunătoare de pe te 
ritoriul judeţului.

Perbyy! etapei a NlX-a. a pus faţă 
in faţă echipele medieşene Sparta şi 
Record. In ciuda locurilor ce le se
pară în clasament, acest joc, conside
rat, pe laupă dreptate derbyul etapei, 
a fost foarte disputat, de bun nivel 
tehnic, şi îpeheiat cu o surprinză
toare victorie, pe deplin meritata, a 
Recordului. Prin această înfrângere, 
Sparta cedează primul loc celor de 
la Progresul Sibiu. De remarcat e- 
galul celor de ia Metalul î.O.S. (du
pă o partidă bună) la Tălmaeiu în 
dauna Unirii, precum şi victoria Vo
inţei Sibiu, care nu a mai înregistrat 
un astfel de succes din etapa a doua 
a turului.

Textila Cisnădie — Textila Mediaş 
3—0 (2—0)

Unirea Tălmaeiu — Metalul î.O.S.
0—0

Ştăruinţă Media? —
Carbosin C. Mică 1—0 (1—0)

Sparta Mediaş — Record Mediaş 
0—2 (0—1) !

C.F.R. Sibiu — Progresul Agnita 
3—1 (2—0)

Turul c ic l is t  
al ju deţu lu i S ib iu

tn organizarea Consiliului judeţean 
Sibiu al organizaţiei pionierilor, luni 
s-a dat startul în turul ciclist al ju
deţului Sibiu, competiţie ce va de
semna echipa care va lua parte la 
etapa de zonă a expediţiei ciclotu
ristice „Floarea prieteniei1', ediţia 
a Iha. La acest concurs participă e- 
chipajele pioniereşti formate din 9 
elevi şi un profesor din: Medjaş, 
Agnita, Şura Mare, Cisnădie şi Si
biu.

în cadrul primei etape: Sibiu — 
Cisnădie — Cisnădioara — Sibiu (28

km) pe primul loc s-a clasat echipa
jul din Şura Mare, urmat în ordine 
da Cisnădie, Mediaş, Sihiu şi Agnita.

Următoarele etape slnt: Sibju — 
Avrig; Avrig — Voila; Voila — Ag
nita; Agnita — Mediaş; Mediaş — 
Sibiu; Sibiu — Cisnădioara — Cis
nădie — Sibiu. Total 25Q km.

Echipa clasată pa locul I va mer
ge la etapa de zonă ce se desfăşoară 
la Arad între 22—30 iunie. Primele 
trei clasate la Arad vor pleca în 
Iugoslavia la 1—22 august,

ILIE IONESCU

La discreţia „celor
Pentru a ne da seama de uti

litatea unor mijloace de trans
port fără de care cetăţenii nu 
îşi pot transporta mobile, apa
rate şi obiecte de uz casnic cu 
volum mare pe care le cumpără 
zilnic, am făcut o investigaţie 
îp comerţul de stat al munici
piului Mediaş. Iată cîteva date 
semnificative reieşite cu această 
ocazie: anul trecut roedieşenii 
au cumpărat din unităţile de 
specialitate peste 2 000 de gar
nituri de mobilă, aproape 000 
de frigidere, 1179 televizoare şi 
cam tot atîtea maşini de spălat, 
316 maşini de cusut, diferite 
materiale pentru construcţie în 
valoare de aproape 10 milioane 
lej. Toate bunurile acestea au 
fost transportate de la maga
zine sau depozite la domiciliul 
cetăţenilor.

In multe scrisori, medieşeni i 
ne-au relatat o stare de fapt, la 
prima vedere incredibilă. „în 
tot Mediaşul — ne scrie V. Mă- 
năştureanu — nu există un mij
loc pentru transportarea unor 
astfel de bunuri în afară de că
ruţaşii particulari, care te ju
poaie cum vor. Pentru trans
porturile ce le fac nu sínt sta
bilite preţuri fixe, aşa că . . .  vă 
închipuiţi cum se întimplă“.

Ca să nu fim acuzaţi de fan
tezie, ne-am prezentat la un 
astfel de căruţaş, cu o plat
formă şi doi cai — Mihai Hiptz.

— Cit ne-ar costa un trans
port de mobilă de la depozitul 
din str. Luncii, pină Sn Gura 
Câmpului? Omul s-a răsucit pe 
capră intoreîndu-se spre noi şi 
a început să ne facă din priviri 
o estimare, aşa „de la pălărie 
pină la pantofi“. Jenaţi, ne-am 
aranjat ţinuta considered că

asta va influenţa verdictul.
— 300! Dacă vreţi să ajut şi 

eu, şi-o fi la etaj, încă 50.
Ne-am interesat ce impozit 

plăteşte omul acesta pentru 
„comerţul“ care îl face şi am 
constatat cu stupoare că doar 
4 515 lei pe an. Deci sfătui i-a 
fixat un impozit omenos corni- 
derînd că încasările sale, veni
turile nete vor fi oneste. Dacă 
am face un calcul am constata

T ra n sp o r tu r ile  
u til i ta re  în  M ediaş

că un singur transport la pre
ţul de 300 lei pe zi în numai 
300 de zile ii aduce in jur la 
50—60 000 lei anual minimum, 
dacă scădem impozitul şi între
ţinerea cailor.

Mai surprinşi am fost cind 
am aflat că în Mediaş sint 23 
de astfel de căruţaşi, care, ca 
şi în exemplul citat, îşi asigură 
veniturile luind pielea de pe 
spinarea cetăţenilor.

Un alt căruţaş, Walter Zol
tán, care are o platformă cu un 
singur cal, ne-a cerut acelaşi 
preţ pentru transportul „mobi
lei noastre“.

—• Bine omule, am protestat 
noi, dar dumneata plăteşti doar 
2 650 lei impozit, mai puţin de
cit cei cu doi cai, care plătesc 
aproape dublu. Atunci de ce 
ceri acelaşi preţ ca ei?

— Da eu nu vă duc mobila 
ca şi ei? Nu tot acolo şi nu tot 
pe roate merge?

Mai zii ceva! . , .  Cei mult să 
le spunem ceva celor care le-au 
calculat impozitele şi le-au eva

luat veniturile. De la cei 23 de 
căruţaşi oficiali (căci mai sint şi 
din aceia care lucrează clandes
tin, fără autorizaţie) — inspec
torii administraţiei financiare au 
apreciat că statul trebuie să în
caseze 64 880 lei pe an drept 
impozit. Această sumă a fost 
stabilită în funcţie de venitul 
lor (celor 23) care a fost „apre
ciat“ la 192 570 lei anual. „Să
racii“!

Nu credeţi tovarăşi de la ad
ministraţia financiară că aceşti 
oameni „abia trăiesc“ fiecare cu 
cite 8 372 lei pe lună? Dacă aţi 
apreciat că animalele lor de 
tracţiune mănincă grisine în loc 
de fin şi în loc de apă beau 
campari atunci se schimbă 
treaba.

Necazul este că practic, în 
situaţia actuală nu e nimic de 

. făcut. Ai cumpărat un frigider, 
o sobă sau un televizor, trebuie 
să apelezi la serviciile căruţaşi
lor că nu poţi circula cu „Fra- 
mul“ In spate.

în urmă cu doi ani existau 
cîteva autoutilitare ale I.G.O.M. 
care, la un preţ convenabil exe
cutau transporturi in orice loc 
din municipiu. De ce s-au re
tras nu am putut afla, că de 
rentabile au fost rentabile. Ce 
perspective sint, iar nu om pu
tut afla. Toţi cei întrebaţi dacă 
maşini din acestea vor mai fi 
puse la dispoziţia cetăţenilor 
ne-au răspuns dind din umeri.

‘Poate întreprinderea de gos
podărire municipală, forul său 
tutelar — Direcţia judeţeană 
de gospodărire are vreo soluţie, 
practică, mai onorabilă decit 
cea actuală.

P . TÎRNĂVEANU şi 
AL. IONUŢ

Uzina mecanică Mirşa
organizează ţinerea unui CONCURS 
pentru angajarea a:

— 2 maiştri lăcătuşi
— 2 maiştri prelucrări ia maşini unelte. 

Concursul va avea loc în ziua de 1 iulie 1970, ora 8, 
la -sediul uzinei, unde se pot prezenta candidaţii care 
îndeplinesc condiţiile prevăzute de H.C.M. 1061/1959. 
De asemenea angajează urgent:

— un mecanic de locomotivă
— un impiegat C.F.U.
— un reparator maşini de scris şi calculat
— un documentarist,

pentru limbile engleză şi franceză.
Pentru angajare candidaţii trebuie să îndeplinească 
condiţiile prevăzute de H.C.M. nr. 914/1968.

s
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întreprinderea de construcţii 
montaj a judeţului Sibiu

str. Morilor nr. 51 
angajează de urgenţă:

— ZIDARI
—  DULGHERI
— FIERARI-BETONIŞT1.

Se asigură cazare gratuită şi cantină contra cost.
De asemenea mai angajează:

— INGINERI ŞI MAIŞTRI, 
cu specialitatea construcţii civile 
şi industriale.

Informaţii suplimentare prin serviciul salarizare, tele- I 
fon 1 2716.: ' *

!
!
j
Si

O . C . M . A . D .  S I B I U
angajeaza:

Piaţa Griviţei nr. 8 

— 2 VÎNZĂTOARE
Be preferinţă:
— sa aibă studii medii
— să cunoască cel puţin o limbă de circulaţie inter

naţională.

în treprinderea industria lă  AMET
str. Kogălniceanu nr. 1

ANGAJEAZA:
•  LĂCĂTUŞI
•  TIMPLAK1
•  FRIGOTEI1MST GHEAŢA
•  ŞLEFUITORI METALE
•  MUNCITORI NECALIFICAŢI. S

A s o c i a ţ i a  c r e s c ă t o r i lo r  d e  p ă s ă r i  
ş i  a n im a le  m ic i

cumpără iepuri de casă la preţul de 12,50—13,50 lei per kg. Flata se face 
pe loc, In numerar. Doritorii se vor adresa asociaţiei în zilele de 13,
ÎS şi 17 aprilie 1970, în Sibiu, str. Alexandru Sahia nr. 1, telefon 1 32 22.

1
î

în atenţia vînătorilor, membri ai AJ.V.P.S. In pe
rioada 15 aprilie — 20 mai 1970, se va efectua viza permiselor 

da port armă. In acest interval posesorii permiselor de port armă si 
de vînătoare se vor adresa filialei di» care fac parte in vederea veri
ficării tehnice a armelor şi obţinerea avizului filialei asupra vizei 
pentru prelungirea permiselor. Efectuarea vizei se va face pe baza 
cererii tip eliberată de filiala respectivă, carnetului de membru al fi
lialei, permisului de port armă şi armelor pentru care solicită viza.

Pentru membrii aparţinători filialei din Agnita, vjza se va face intre 
16—-20 aprilie, pentru cei din Mediaş. 23—23 aprilie, iar pentru cei 
din Sibiu şi împrejurimi între 10—20 mai.
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Inai clara despre stadiüí în dare se 
află lucrările în legumicultura cî- 
terva cooperative agricole de pro
d u c te  din judeţul nostru am în tre
prins, zilele trecute, un raid care 
ne-a furnizat atît constatări cu ca
racter pozitiv, legate de buna eşa
lonare a activităţilor din epoca în- 
tîi, cît şi de natură a face obiectul 
unei inai susţinute preocupări din 
partea conducerilor unor unităţi, în 
scopul de a se trece rapid la recu
perarea rămânerilor în urmă.

late, pe scurt, relatarea situaţiei 
din cooperativele de producţie Axen- 
te Sever, Şeica Mică, Micăsasa, Ár
pásul de Jos, Porumbacu de Jos şi 
ŞeJimbăr, aşa cum am surprins-o în 
vizita efectuată la sfîrşitul săptă- 
minii trecute. In anul acesta, coo
perativa agricolă de producţie din 
Axente Sever şi-a planificat un ve
nit. la  hectar de 13 000 lei, faţă de 
numai GOOO lei cheltuieli. Să vedem, 
aşadar, ce s-a realizat aici pina în 
prezent, în ce priveşte „lansarea“ , 
culturilor legumicole. Din cele 15 
hectare ale grădinii de legume, 9 
au fost deja însămîntate sau plan
tate. Restul terenului se află pre
gătit in vederea plantării răsaduri
lor din „ răsadniţe. Varza timpurie, 
soiul Dietmarck, se află încă... tot 
în răsadniţă^ deşi pînă acum ea tre
buia să fie deja plantată (Ce bine 
i-ar fi prins ploaia căzută duminică 
şi luni noaptea!),

La Şeica Mică, cooperativa agri
colă dispune de 10 hectare grădină 
de legume, Ritmul lucrărilor pe an
samblu este satisfăcător. Dacă ră
sadniţele sínt însă în întregime se- 
mSnate şl s-a trecut ia repicatul to
matelor şi a veraei, n-a fost încă 
însămînţat morcovii. Este adevărat 
că soba respectivă este destul de 
umedă şt terenul a fost aproape în 
permanenţă moale, dar în ultimele 
zile frumoase ale săptămînii trecu
te, s-ar ft putut trece mai hotărît la 
treabă, mat cu seamă că în legumi- 
cultură cine ajunge primul pe piaţă 
cu produsele, este cel mai clştigat. 
Considerăm că toemai în aceasta

i  FILM DE Zi
u

Întîlneşti ades filme pe care le 
înregistrezi neutru, aproape ab
sent, ca pe o foarte digerabilă 
substanţă a apatiei spiritului. 1 ă- 
ră a avea maladia neîmplinirii, 
uneori chiar personal construite, 
dar nereuşind să invite la senti
mente fundamentale, ele se aban
donează privirii placid şi cuminţe
nia lor burgheză rezultă din me
diocritatea, deliberată sau nu, a in
tenţiilor. Un univers de suficienţă, 
de linie de plutire minimă, se cui
băreşte in articulaţiile peliculei; 
un pact tacit simţi că se naşte în 
care, spectatorului i se propune 
să nu se neliniştească prea ris
cant, nici să se bucure foarte. 
Astfel, filmul în chestiune devine 
terapeutic; metabolismul omului 
din sală nu este ameninţat, iar 
sufletul, după vizionare, se simte 
mai mult decit oricind el însuşi: 
pici nu s-a îmbogăţit, nici n-a 
fost Iruştrat de anumite convin
geri. Filmul de atare factură este, 
vorba ceea, ca apa sfinţită: nici 
nu ajută dar nici nu s tr ic ă . . .

Astfel de ginduri mi.a trezit 
coproducţia franco-italiană Mirea- 
şa, era in negru şi cu al.it mai 
puţin aşteptat cu cit regia şi seeri 
nariul (in colaborare cu Jean-j! 
Louis Richard) sínt iscăiile de* 
Francois U'ruffault, Or, numele lui 
Truffault, legat de o întinsă ex
perienţă de viată şi o meritorie 
activitate de documentarist în
seamnă, îii primul rînd, Cele 400 
de lovituri şi Cefe 400 de lovituri 
înseamnă, la rîndul Ion una din 
cele mai bune pelicule ale anului 
cinematografic 19(59. Mireasa era 
in negru pare, mai degrabă, un 
exerciţiu, un antrenament de in
tensitate mijlocie, făcut în vede
rea unor tentative mai substan
ţiale. Este adevărat că exerciţiul 
acesta beneficiază de Jeanne Mo
reau, Claude Rich şi Jean-Claude 
Brialy, nimic de zis. Este adevărat 
— şi am fi nedrepţi dacă nu am 
r«marca-o — că există aici o a- 
munită abilitai e a montajului ser
vind o anumită ingeniozitate a 
scenariului (aplicată, mai ales lu
crului de amănunt). Mai apoi, di
ficultatea înscrierii filmului in
tr-un gen este dală de o atmos
feră puţin ciudată, rezultat al u- 
nui amestec do direcţii, insuficient 
decantate sau voit amestecate în 
care se amalgamează tente socia
le, psihologice, poliţiste şi dis
crete ochiade aruncate în ograda 
vecinului Hitchcock.

Substantial, Mireasa era in ne
gru putea fi un film de emoţie 
densă dar, din păcate, plutirea in 
zonele foarte apropiate de necon- 
vingere îi dă, calitativ, alura unui 
film suportabil, agreabil chiar pe 
alocuri, dar un film de zi obişnui
tă. Un film care, în lipsa unei 
plimbări pe care capriciile ano
timpului ne-o interzice deocam
dată, poate fi vizionat, în ambian. 
ţa renovată a 'sălii de cinemato
graf „Arta".

RAREŞ CORNEA

constă succesul în legumicultura, a- 
dîcă în capacitatea de a folosi fie
care oră bună de lucru, chiar dacă 
trebuie să te strecori printre ploi, 
chiar dacă timpul de lucru in cîmp 
nu este chiar aşa de comod... In a- 
cest sens, cooperatorii din Şeica Ma
re au dat un foarte bun exemplu. 
Ei au realizat venituri mari numai 
din vînzarea spanacului timpuriu (pe 
care l-au semănat în toamnă).

Cooperatorii din Micăsasa au de 
acoperit cu legume o suprafaţă de 
40 hectare. In ziua raidului nostru 
15 oameni lucrau la repicatul roşii
lor. Ceapa era semănată pe 4 iiec-

R aid u l nostru

tare, salata verde pe 1 hectar, cu 
ridichi de vară se însămîntaseră 2 
hectare, iar terenul pentru varză 
timpurie era pregătit în întregime. 
După cum ne-a declarat, tovarăşul 
Iosif Moldovan, preşedintele coope
rativei, lucrările se află în stadiu 
normal.

Am pornit pe altă rulă, spre alte 
unităţi cooperatiste, cu gîndul de a 
sincroniza dalele şi a obţine o ima
gine cît mai completă asupra lucră
rilor de primăvară în legumicultura. 
La Arpaşul de Jos am găsit o situa
ţie bună. După cum ne-a informat 
contabilul şef Traian Solomon, în
treaga suprafaţă legumicolă a fost 
însămîntată. Este vorba de 7 hec
tare cu morcov şi ceapă verde.

La Porumbacu de Jos am slat de 
vorbă cu specialistul legumicol al 
unităţii, Boris Colev. Aici situaţia

este similară cu cea de ia Axente
Sever.

Din 15 hectare, 9 au fost însămîn- 
tale şi plantate. Cei 250 m p de ră 
sadniţe în care s-au semănat ardei 
(pentru 2,5 hectare), varza timpurie 
(pentru 4 hectare) şi gulioare (care 
urmează a ii plantate intercalat) se 
bucură de atenţia deosebită a coo
peratorilor. Tovarăşul llie Vulcu, 
contabilul şef al cooperativei, ne-a 
asigurat că varza timpurie va fi plan
tată imediat ce timpul o va permite.

In sfirşit, ultimul popas l-am făcut 
la ferma legumicolă din Şelimbăr, 
unde de pe o suprafaţă de 2 000 
m p de răsadniţe şi sere urmează a 
se planta o porte din cele 95 hec
tare de legume. loan Rolaru, specia
listul legumicol al unităţii, ne-a con
dus cu amabilitate printre plantele 
bine dezvoltate în sere, declarîndu-ne 
că, prin preocuparea susţinută a 
cooperatorilor şi prin munca neobo
sită a inginerului Alexandru Preda, 
şeful fermei, plantatul răsadurilor va 
începe în curjnd. Suprafaţa afectată 
râdăcinoaselor a fost în întregime 
însămîntată.
' Fată de cele constatate în acest 
raid — şi avind în vedere timpul 
capricios din această primăvară, se 
poate spune că există în majoritatea 
unităţilor o serioasă ’preocupare pen
tru legumicultura, Calendaristic vor
bind, lucrările sínt însă in multe 
unităţi rămase în urmă. Va trebui 
ca in zilele bune de lucru să se 
ciştige timp, să se accelereze ritmul 
plantării (şi însăm intării!) legume
lor, pentru că nu trebuie uitai: le
gumicultura este o componentă im
portantă a balanţei de venituri si 
cheltuieli a unităţilor.

VIOREL CUCU

P e r s o e c t iv e  in s is te m a t iz a r e a
I

ş i u rb an izarea  s a te lo r  s ib ie n e
(Urmare din pag. I)

lungă durată, acesta realizîndu-se şi 
conturîndu-se pe măsura construirii 
de noi case, alinierea străzilor, a 
trotuarelor şi . stabilirea lărgirii lor, 
precum şi jalonarea limitelor de am
plasare a noilor construcţii se poate 
face intr-un timp mult mai scurt.

Pînă la cuprinderea tuturor comu
nelor cu studii şi schiţe complexe, 
consider necesar că elaborarea unor 
schiţe simple, dar făcute de arhi
tecţi şi constructori cu sprijinul lo
cuitorilor satelor, care cunosc şi in
tuiesc mersul dezvoltării aşezărilor 
ior, ar favoriza introducerea acestui e- 
lement strict necesar de ordonare a 
străzilor, de amplasare a noilor con
strucţii;

Judeţul Sibiu are o siluatie favora
bilă grăbirii procesului de urbani
zare, deoarece dezvoltarea indus
trială pronunţată, ca şi un trecut is
toric important, au prilejuit o acti
vitate economică şi culturală supe
rioară care s-a concretizat înlr-un 
nivel de trai mai ridicat al locuitorilor 
judeţului. Procentul de populaţie ur
bană este de peste C>0,4 la sută, tre- 

xînd cu mult peste media pe tară şi 
siluîndu-se printre judeţele avansate 
din acest punct de vedere.

Strunguri revolver, ia care se 
realizează piese de mare serie. 
Imagine din noua hală de a- 

mortizoare de la U.P.A.S, * 11

0 concretizare a activităţii
(U rm are clin pag, 1)

' -* 4 ■ *
o influenţă asupra planului de în
casări de 14 mii lei, iar magazinul 
din comuna Aţei a stat liîchis in lu 
na martie 12 zile, influeptînd nerea- 
lizarea planului eu 61 mii iei, şi al
tele.

Se cuvine a se menţiona totuşi că 
pe linia activităţii de achiziţii de 
produse agricole, cooperaţia de con
sum a marcat o îmbunătăţire. Pla
nul la achiziţii a fost realizat valoric 
în proportie-de 101 la sută şi în a- 
cest scop au fost depuse eforturi 
susţinute pentru impulsionarea achi
ziţiilor de păsări şi ouă, în special. 
Sínt însă posibilităţi pentru a se ob
ţine rezultate şi mai bune, dacă pa
ralel se va îmbunătăţi şi aprovizio
narea magazinelor cu mărfurile so
licitate de populaţia de la sate şi 
existente în depozitele Uniunii ju 
deţene a cooperativelor.

Dat fiind că a fost aprobat planul 
de casă pentru trimestrul JI şi că 
în prezent se face defalcarea pe u. 
nitâţile cu sarcini de încasări in nu
merar, menţionăm că pe acest tri
mestru sarcinile sint mult mai mari. 
Numai planul de desfacere al comer
ţului creşte cu 10,5 la sută şi sínt 
posibilităţi ca aceste sarcini să fia 
îndeplinite şi depăşite şi pe acest 
trimestru, ele fiind corelate cu ve
niturile băneşti ale populaţiei care sínt 
In creştere în  această perioadă. în lu 
na aprilie s-a pus in circulaţie un vo
lum important de numerar prin casie
riile Băncii Naţionale, prin plata unor 
premii şi gratificaţii ce se efectuează 
la unele întreprinderi şi combinate

pentru activitatea anului 1969. Deo
sebit de aceasta, în ultimele zile ale 
lunii vor fi plătite cu anticipaţie sa
lariile cuvenite pentru zilele de săr
bătoare 1, 2 şi 3 mai, ceea ce impu
ne organizaţiilor comerciale şi uni
tăţilor prestatoare de servicii să ia 
măsuri corespunzătoare pentru o 
mai bună organizare a muncii de a- 
provizionare a unităţilor şi de de
servire a populaţiei. Dintre măsurile 
indicate a fi luate şi duse la îndepli
nire de către conducerile de între
prinderi cu sarcini de încasări — 
care vor contribui la sporirea volu
mului de încasări — menţionăm: 
pregătirea în bune condiţiuni a se
zonului de vară prin efectuarea din 
timp a lucrărilor de amenajare, mo
dernizare şi lărgire a unităţilor de 
alimentaţie publică şi mai ales a 
unităţilor situate pe- traseele turisti
ce, a locurilor de agrement în aer 
liber, de organizarea în cît mai bu
ne condiţiuni a transportului spre 
aceste locuri; de deschidere şi func
ţionare a  chioşcurilor ^ ’ răcoritoare, 
bufetelor, grădinilor de vară ele.,, 
amplasate în aceste locuri.

Considerăm că este necesar a se 
analiza de către organele locale — 
Direcţia comercială judeţeană — po
sibilitatea dezvoltării reţelei comer
ciale alimentare, întrucît la majo
ritatea magazinelor situate în cen
trele municipiilor Sibiu şi Mediaş, 
cît şi la complexele construite în 
cartiere, durata de servire este mult 
prea mare. Necesitatea lărgirii re 
ţelei de magazine alimentare este 
determinată şi de creşterea venitu
rilor băneşti ale populaţiei, de fap

tul că o parte tot mai mare din chel
tuieli se îndreaptă spre cumpărări 
do mariuri alimentare. Aceasta este 
demonstrată de încasările realizate 
de LC.S. Alimentara Sibiu, care au 
crescut cu 8,8 la sută in trimestrul 1 
1970 fată de trimestrul 1 1969, în 
timp ce încasările realizate de 
LC.S.T.I. Sibiu în aceeaşi perioada 
au crescut cu 6,8 la sută.

Pentru realizarea sarcinilor de în
casări din planul de casă, stabilite 
pentru cooperaţia de consum, se im
pune a se analiza în cadrul comi
tetului executiv al Uniunii judeţe
ne a cooperativelor de consum a c - , 
tivitatea desfăşurată in trimestrul I 
şi să fie luate măsuri concrete care 
să conducă la eliminarea lipsurilor 
ce se menţin de mai multă vreme 
şi în special măsuri cu privire la 
o mai regulată şi mai bună apro
vizionare a cooperativelor. De ase
menea este necesar să fie rcanalizat 
programul de funcţionare a magazi
nelor din unele comune ca: Avrig, 
Tălmaciu, Săiişle, Poiana, Sadu etc., 
lntrucit închiderea acestora la ora
11 nu mai corespunde cerinţelor 
cumpărătorilor.

îndeplinirea sarcinilor care decurg 
din planul de casă aprobat — efec
tuarea plăţilor în concordanţă cu 
nevoile justificate ale economiei ju 
deţului nostru şi realizarea încasă
rilor în numerar cel puţin la nivelul 
planificat — va asigura încadrarea 
în evoluţia stabilită pe trimestrul II 
1970 a numerarului în circulaţie, o- 
biectiv de bază pentru menţinerea 
puterii de cumpărare a monedei 
noastre naţionale — leul.

Cititorii sesizează
S-a  fă cu t lu m in ă ...

Nu demult, am criticat, în această 
rubrică, faptul că multe uliţe din 
salul Noul Săsesc erau în întuneric. 
Curentul electric era des întrerupt. 
La nota apărută în ziar am primit 
răspunsul de la I.R.E. Sibiu, cum că 
s-au luat măsurile de remediere. în 
adevăr, după cum ne informează 
corespondentul nostp-'A - Nevodaru 
printr-o altă scrisoăre, situaţia s-a 
îmbunătăţit radical. „Vă mulţumim 
pentru sprijinul acordat. După cri
ticarea în ziar, imediat s-au luat mă
suri de înlăturare a deranjamente
lor. Au fost înlocuite becurile care 
nu ardeau pe străzi". In continuare 
semnatarul îşi manifestă mulţumi
rea şi totodată speranţa că această 
situaţie se va menţine continuu.

Nu ş tim .1 7

nu cu n oaştem  ( ! ? )
Cititorul nostru M. Maier (Sibiu, 

str. Voltaire 1), ne relatează o si
tuaţie incredibilă. Avind unele ne
lămuriri în legătură cu plata unor 
laxe cctounale (plată ce a făcut-o 
la domiciliu prin încasator), s-a a- 
dresat casieriei I.C. Sibiu din strada 
Octombrie roşu. Aci nu i s-a dat 
nici o lămurire. „Noi nu ştim. Si
tuaţia o cunoaşte încasatorul" — a 
spus una din funcţionarele de la 
ghişeu. „Adresaţi-vă lui şi vă lămu
riţi" ■— a intervenit cealaltă. „Cum 
îl cheamă pe încasator şi cînd poa
te fi găsit?" „De găsit îl găsiţi inli
ne dimineaţă, in jurul orei 8, dar 
cum îl cheamă nu ştim. Este mai 
nou... Vă puteti adresa însă servi
ciului abonamente, care-i la sediuţ 
întreprinderii (n.n. — în Terezian)

şi vi se vor da toate relaţiile nece
sare..."

Cum se poate ca cei ce deservesc 
această casierie să nu-şi cunoască 
colegii de muncă? De ce n-ar exista 
un tabel cu toţi încasatorii şi cu zo
nele din oraş de care răspund? Cine 
să-i facă? Probabil cetăţenii, cei ce 
vin să-şi achite taxele sau să ceară 
lămuriri. După cum se vede, buna 
deservire, solicitudinea sínt noţiuni 
slrăine de funcţionarii casieriei.

Cine p lă te ş te  ?
Intr-o scrisoare, semnată de Gheor- 

ghe Sentea din Miercurea Sibiului, 
ni se relatează următoarele: la mijlo
cul lunii ianuarie a.c., Şantierul de 
ponstrucţii căi ferate nr. 52 Sibiu a 
început, în statia C.F.R. Miercurea, 
coysţruirea unui bloc de locuinţe, 
După .puţin timp lucrările au fost 

.şisţate. Comitetul executiv al Con
siliului popular comunal Miercurea 
Sibiului a constatat că lucrarea sa 
execută fără aprobaif, fără autori
zaţie de construcţie. Consiliul popu
lar comunal a sesizat Consiliul 
popular judeţean. Pentru contraven
ţie (lucrare fără autorizaţie de con
strucţie), organul judeţean a dispus 
amendarea constructorului cu 5 000 
lei. La 1 aprilie (nu-i păcăleală), 
şantierul a primit autorizaţia de 
construcţie. Amenda însă cine o plă
teşte? Normal ar fi ca acei salariaţi 
care s-au apucat de o treabă (foar
te bună, de altfel), fără a. avea apro
bările necesare. De ce să se scum
pească construcţia cu 5 000 lei? Adi
că, de ce să suporte slatul neglijen
ta unor salariaţi care ignorează nor
mele legale? Aşa că încasaţi-i!

Rubrică realizată de 
G. SĂCELEANU

(după scrisorile primite la redacţie)

Premisele urbanizării sínt multe, 
ceea ce face ca şi perspectivele *ă
fie uşor de întrevăzut. Acest judeţ 
are un cadru natural deosebit de p lă 
cut, cu numeroase localităţi şi tra 
see turistice, locuri şi localităţi istori
ce, care atrag numeroşi turişti din ţa r i  
şi de peste hotare, cu însemnate resur
se de dezvoltare industrială, cu po* 
sibilităti de dezvoltare a agriculturii, 
îndeosebi a zootehniei şi viticulturii, 
cu o parte din şosele modernizate, 
toate acestea influenţînd dezvoltarea 
urbanismului. Important este faptul 
că fondul locativ al satelor din a- 
cest judeţ este cu mult evoluat din 
punct de vedere arhitectonic şi u ti
litar. Casele sint mari, in stiluri di
ferii e, păstrînd numeroase forme şt 
elemente decorative tradiţionale, 
mare parte din ele fiind adevărate 
vile.

Un alt aspect care avantajează ur
banizarea în judeţul Sibiu este acela 
că majoritatea satelor sint compacte, 
-cu densitate mare de construcţii la 
unitatea de suprafaţă, ceea ce favo
rizează executarea şi folosirea mai 
economică a lucrărilor edilitar-gos- 
podăreşti. Comunele sint în general 
mari, cu 3 865 locuitori şi circa 3 sala 
în medie. Un număr de 17 comuna 
au între 4 000 şi 7 000 locuitori, ia» 
3 comune au peste 7 000 de locuitori. 
Unele comune, ca de pildă Miercurea 
Sibiului, Poiana Sibiului, Sălişte, A- 
poldu de Jos (în partea de vest), 
Altîna, Nocrich (spre est) şi Avrig* 
Tălmaciu (la sud), sínt puternic dez* 
voltaié din punct de vedere econo« 
mic, cultural şi edilitar. In numero«« 
se sale există importante fabrici, c« 
de exemplu la Orlat, Tălmaciu, Â» 
vrig, Mîrşa, Cîrta, care, împreună 
t u  oraşele Cisnădie şi Sibiu, formaa- 
ză un adevărat lant subcarpatic.

Un alt mare avantaj, care poat* 
susţine teza că modernizarea străziloi, 

în şalele judeţului Sibiu poate fi înfăp
tuită înlr-o perioadă redusă de timp, 
este acela că pentru pavarea străzi
lor şi a trotuarelor există uriaşe ma
sive de piatră în apropierea m ajori
tăţii şalelor, şi prin mveslitii numai 
de muncă şi folosirea mijloacele» d* 
transport existente s-ar putea rea* 
liza aceste importante lucrări, Pre- 
supunînd că un sat are zece străzi 
şi că în fiecare an s-ar pava numai 
cite două străzi, în cinci ani d» zii« 
vom scoate acel sat din noroi ţi 
praf.

Insist In mod deosebit asupra mo
dernizării străzilor, ca cel mai im
portant element material al urbanii 
zării satelor in etapa actuală, ln tru d t 
o stradă bună şi frumos pavată sau 
asfaltată, cu trotuare şi pomi cu flori 
pe margine, cu lăţimea uniformă, cu 
garduri aliniate şi bine luminai« 
noaptea, schimbă radical înfăţişară« 
unei aşezări, chiar şi «colo unde c»r 
sele nu sint suficient de impunătoa
re sau puse în ordine.

Oraşul-vilă sau oraşul-gră<Uni,,bi» 
ne amplasat şi aliniat, cu toate «o» 
tarile social-culturaie şi edilitare, 
poale să satisfacă pe deplin actual« 
populaţie rurală, atît din punct d« 
vedere al folosirii materialelor local* 
de construcţie cit şi al condiţiile» 
de locuit.

Iniţierea uno» astfel de aţrtiuni, 
deci pe un plan superior celor de 
piuă acum, la scara întregului judeţ, 
ar mobiliza energii nebanuiţe, car« 
să înfapluiască înlr-un timp scurt «- 
ceasta grandioasă operă a epocii 
noaslre socialisie, cu mari rezonant« 
sociale în viaţa populaţiei rurale, ■ 
întregului judeţ şi chiar a întregii 
ţări.

P r o b le m a  n a ţ io n a lă  î n  g în d i r e a  lu i L e n in
Tezele programatice de bază ale 

rezolvării problemei nationale au 
fost elaborate de Marx şi Engels, 
iar Lenin a dezvoltat aceste teze in 
noile condiţii istorice, în epoca Im
perialismului, croind o învăţătură 
unitară şi închegată în  problema na
ţională. Clasicii marxism-leninismu- 
lui au arătat că problema naţională 
este subordonată revoluţiei proletare 
şi dictaturii proletariatului, deoarece 
lichidarea oricărei asupriri şi discri
minări nationale şi, mai ales, a b a 
zei care le generează nu poate fi 
înfăptuită decit prin răsturnarea ca
pitalismului, prin victoria revoluţiei 
proletare.

în  elaborarea programului de re
zolvare a problemei nationale, Lenin 
a pornit de la analiza profund ştiin
ţifică a acestei chestiuni în condiţiile 
imperialismului, relevînd tendinţa 
de deşteptare a naţiunilor şi de des
făşurare a luptei împotriva asupririi 
nationale.

In perioada imperialismului, pro
blema naţională devine o parte in
tegrantă a problemei generale a re
voluţiei proletare şi a luptei de eli
berare naţională. Lenin a fundamen
tat astfel ideea necesităţii unirii miş
cării proletare din metropole cu miş
carea de eliberare naţională din colo
nii, în spiritul internaţionalismului 
proletar, într-un front connin al luptei 
împotriva imperialismului, relevînd în 
acelaşi timp posibilitatea unor mul
tiple căi şi mijloace de realizare a 
unităţii. Marele dascăl a subliniat cu 
toată ţăria necesitatea unei strînse 
alianţe între muncitori şi toţi oame
nii muncii de diferite naţionalităţi 
în lupta pentru eliberarea lor de a- 
suprire naţională şi socială, necesi
tatea unei lupte necruţătoare împo
triva naţionalismului şi şovinismului 
burghez,

Este cu totul lipsită de temei teza 
potrivit căreia, in condiţiile asigură
rii unei anumite prosperităţi generale 
în metropolă, unitatea proletariatului

Doctor docent CAROL GÖLLNER, 
membru al Academiei de Ştiinţe Sociale şi Politice 

a Republicii Socialiste România

din aceasta cu cel din colonii ar 
slăbi. Aceasta este o înţelegere sim
plistă a problemelor luptei de clasă 
şi, în cazul de fată, a principiului 
internaţionalismului. Practica social- 
istorică a confirmat aceasta prin nu
meroasele manifestări internaţionalis
te  ale proletariatului de pretutindeni. 
Elocventă este azi solidaritatea cu 
lupta dreaptă a poporului vietnamez, 
împotriva agresiunii S.U.A.

„Drepturile minorităţilor nationale, 
indisolubil legate de principiul de
plinei egalităţi în drepturi" formea
ză cheia de boltă a gîndirii leniniste 
în abordarea problerfiei naţionale. 
Aceeaşi idee a fost reformulată în 
diferite scrieri ale lui Lenin: „Mili- 
lind pentru o orînduire de stat con
secvent democratică, social-democra- 
ţia cere o absolută egalitate în drep
turi între naţionalităţi şi luptă îm
potriva oricăror privilegii instituite 
în folosul unei naţionalităţi sau al 
cîtorva naţionalităţi".

Ridicîndu-se împotriva abordării 
abstracto a problemei nationale, ma
rele dascăl al proletariatului ^i-a 
formulat, în lucrarea Despre o cari
catură de marxism şi despre econo
mismul imperialist, concluzia sa ge- 

.nială despre varietatea căilor de 
trecere la socialism a diferitelor 
ţări. „Toate naţiunile vor ajunge în 
socialism, aceasta e inevitabil — 
scrie Lenin — dar toate vor ajunge 
nu chiar în acelaşi fel, fiecare va 
aduce un specific înlr-o formă sau 
alta a democraţiei, într-o varietate 
sau alta a dictaturii proletariatului, 
Intr-un ritm sau altul a] transformă
rilo r socialiste ale diferitelor laturi 
ale vieţii-sociale". Această teză, « 
lui Lenin a fost confirmată de între

gul mers al dezvoltării istorice şl 
constituie un îndreptar în acţiune 
pentru partidele comuniste şi mun
citoreşti din toate tarile.

In acest context, solicită o deose
bită atenţie importanta acordată de 
Lenin luptei naţiunilor asuprite pen-

talea de a delimita hotărît naţiona
lismul unei naţiuni care altădată a- 
suprea alte popoare de naţionalismul 
unei naţiuni care altădată era asu
prită, „naţionalismul naţiunii mari de 
naţionalismul naţiunii mici".

Studiind realitatea obiectivă în 
reala ei desfăşurare, Lenin abordează 
principial şi problema mult discutată 
a dreptului la  autodeterminare a u- 
nei naţiuni. Prin dreptul la autode
terminare se înţelege dreptul fiecă
rei naţiuni de a-şi hotărî singură

%

C en ten aru l n a ş te r ii
lui Vladimír liici Lenin

Iru drepturi naţionale, aşa cum a 
fost cazul românilor din Transilvania. 
„In programul social-democraţiei — 
scrie Lenin — trebuie sa ocupe un 
loc central împărţirea naţiunilor în 
naţiuni asupritoare şi naţiuni asu
prite, care constituie esenţa imperia
lismului şi pe care o ocolesc cu rea 
credinţă social-şoviniştii şi Kautsky. 
Această împărţire nu este esenţială 
din punct de vedere al pacifismului 
burghez sau al utopiei mic-burgheze 
a unei concurenţe paşnice între ţări 
independente în condiţiile capitalis
mului, dar este esenţială din punct 
de vedere al luptei revoluţionare 
împotriva imperialismului". Ideea es
te reluată într-o altă formulare: „In- 
trueît burghezia naţiunii asuprite este 
pentru naţionalismul ei burghez, noi 
sîntem contra. Deci, luptă împotriva 
privilegiilor şi împotriva violentelor 
naţiunii asupritoare şi nici o tolera
re a vreunei tendinţe spre privilegii 
din partea naţiunii asuprite".

V.I. Lenin a subliniat deci necesi-

soarta, dreptul la o existenţă de stat 
independentă. Lenin a conceput re
vendicarea programatică a dreptului 
tuturor naţiunilor ia autodetermina
re ca un puternic instrument de edu
care în spirit internaţionalist a mun
citorilor şi de unire în jurul proleta
riatului a maselor muncitoare ale na
ţionalităţilor asuprite.

Dreptul la autodeterminare pînă 
la despărţirea de stat, pentru naţiu
nile existente într-un stat multinaţio
nal, nu trebuie confundat cu utilita
tea despărţirii. Problema utilităţii 
despărţirii nu poate fi rezolvată însă 
în mod just decit ţinînd seama de 
condiţiile istorice concrete. El subli
nia: „Programul nostru nu trebuie să 
vorbească despre autodeterminarea 
oamenilor muncii, pentru că asta este 
greşit. Programul trebuie să vor
bească despre ceea ce există în re
alitate. Din moment ce naţiunile se 
află pe trepte diferite ale drumului 
de Ia evul mediu spre democraţia 
burgheză sau de la democraţia bur

gheză spre democraţia proletară, a- 
ceastă teză din programul nostru 
este absolut justă. La noi acest drum 
a făcut foarte multe zigzaguri. Fie
care naţiune trebuie să capete drep
tul la autodeterminare, şi aceasta va 
favoriza autodeterminarea oameni
lor muncii".

Dreptul la autodeterminare priveş
te în consecinţă Întreaga naţiune, şi 
trebuie studiat în primul rînd rolul 
hotărîlor al maselor populare, în 
mişcarea burghezo-democratică. Nu 
putem insă trece cu vederea poziţia 
celorlalte clase sociale pentru a în
ţelege în toată complexitatea sa — 
de exemplu — sensul luptei româ
nilor din_ Transilvania pentru elibe
rarea de sub jugul habsburgic, pen
tru unirea Transilvaniei cu România, 
precum şi semnificaţia şi caracterul 
Adunării de la Alba Iulia din 1 de
cembrie 1918. Şi în privinţa aceasta 
scrierile lui Lenin sínt semnificative: 
„O eliberare deplină de sub jugul 
absolutismului şi al moşierilor ar a- 
vea drept rezultat, în mod inevita
bil, eliberarea naţională şi deplina 
libertate de autodeterminare a po
poarelor".

In ceea ce priveşte eliberarea so
cială, corelată — în gîndirea lui Le' 
nin — ’ de cea naţională, Tiron Al- 
bani, un fruntaş socialist, mărturiseş
te în anul 1918: „Poporul din impe
riu nu a putut realiza mai mult decit 
a realizat poporul polon, sîrb, ceh şi 
slovac. Se vede că nu s-a putut tre
ce peste măsura eliberării nationale, 
de vreme ce nici celelalte naţiuni 
frăţeşti nu au putut realiza mai 
mult, deşi elementele cele mai înain
tate ale acestor popoare au cerut cu 
voce tare şi dezrobirea socială, pe 
lingă eliberarea naţională. Nici noi, 
românii, nu am iost mai prejos".
. Lupta pe care socialiştii români 

au dus-o acum 50 de ani sub Con
semnul eliberării nationale şi a dez
robirii sociale a fost continuată de 
poporul român şi ridicată pe o treap
tă mai înaltă sub conducerea P.C.R.

După actul revoluţionar de la 23 
August 1944, revoluţia populară a 
deschis calea transformării din te
melii a întregii vieţi sociai-economi- 
ce a tării, calea lichidării oricăror

rămăşiţe ale trecutului de exploatar« 
şi oprimare. In România socialistă, 
s-a creat cadrul adecvat pentru în
florirea naţiunii socialiste — catego
rie socială istorică, căreia marxism* 
leninismul i-a acordat şi îi acordă 
o atenţie deosebită. Naţiunea nu-şi 
încetează rolul şi misiunea, o «iată 
cu transformarea revoluţionară a so
cietăţii pe baze socialiste. Dimpotri
vă, trecerea de la capitalism la  so
cialism reprezintă ridicarea naţiunii 
pe o treaptă calitativ superioară, 
dezvoltîndu-se forţa şi coeziunea ei.

In procesul luptei comune a po
porului român şi a nationalitătilo» 
conlocuiloare împotriva exploatării, 
pentru instaurarea şi consolidarea re
gimului democrat-popular, pentru 
construirea socialismului, s-a făurit 
şi s-a cimentat unitatea frăţească in
destructibilă a oamenilor muncii de 
toate naţionalităţile din tara noastră.

O importantă realizare a regimului 
nostru democrat-popular o constitui« 
rezolvarea marxist-leninistă a pro
blemei nationale, rezolvare care a că
pătat modalităţi şi forme specifice 
condiţiilor şi realităţilor din tara 
noastră şi prin care s-au creat depli
ne şi reale posibilităţi pentru afir
marea socială multilaterală a tuturor 
cetăţenilor, indiferent de naţionali
tate. Constituirea consiliilor oame
nilor muncii aparţinînd naţionalităţi
lor conlocuitoare a asigurat cadrul 
organizatoric adecvat pentru intensi
ficarea activităţii social-politice a a- 
cesloia, pentru promovarea politicii 
naţionale marxist-leniniste a partidu
lui, pentru cimentarea unităţii de 
voinţa şi acţiune a întregului nostru 
popor. „Munca şi creaţia comună 
vor duce — cum a relevat tovarăşul 
Nicolae Ceauşescu la Congresul al 
X-lea al Partidului Comunist Român 
— la unirea tot mai siringă a po
porului român şi naţionalităţilor con
locuitoare în cadrul marii familii « 
României socialiste".

Închegarea acestei mari familii 4 
României socialiste este rodul pa)i# 
ticii nationale marxist-leniniste ereim* 
toaro a partidului nostru, car« 
duce cu fermitate şi înţelepciuni M  
porul muncitor pe calea luni np**» ® 
socialismului şi comunismului.
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S e s i u n e a  C o m is ie i  
E c o n o m ic e  O .N .U .  
p e n t r u  E u r o p a

Geneva 14 — Corespondentul A- 
gerpres, Hbria Liman, . transmite: 
Marţi s-au deschis la Palatul na
ţiunilor din Geneva lucrările celei 
de-a 25-a sesiuni a Comisiei Eco
nomice O.N.U. pentru Europa. 
Participă delegaţi ai tuturor ţări
lor membre şi ai diferitelor insti
tuţii specializate ale Naţiunilor U- 
nite. România este reprezentată 
printr-o delegaţie condusă de Ni- 
colae Ecobescu, adjunct al minis
trului afacerilor externe.

In cuvîntul inaugural, preşedin
tele Comisiei, Evgheni Mateev, a 
evocat principalele 'probleme care 
vor face obiectul dezbaterilor: 
schimburile comerciale între ţări 
cu sisteme economice şi sociale di
ferite, raportul secretarului execu
tiv asupra situaţiei comerţului in- 
ter-european, precum şi sarcinile 
Comisiei in anul aniversării unui 
sfert de veac de la întemeierea 
Organizaţiei Naţiunilor Unite. Vor
bitorul a insistat asupra necesită
ţii respectării principiului univer

salităţii, precizînd că problema 
participării la activitatea Comisiei 
a R.D.G. trebuie soluţionată grab
nic.

S-a dat, apoi, citire mesajului a- 
dresat sesiunii de secretarul gene
ral al O.N.U. U. Thant, în care se 
relevă importanţa Comisiei Econo
mice O.N.U. pentru Europa nu 
numai pe plan regional, ci şi pen
tru restul lumii.

Luînd apoi cuvîntul, secretarul 
executiv al Comisiei, Janez Sta- 
novnik, a afirmat că climatul po
litic din Europa pare mai propice u- 
nei cooperări pe plan regional, sub
liniind că aceasta face posibilă a- 
profundarea şi dezvoltarea coope
rării între state cu sisteme social- 
economice diferite. Amintind pro
gresele obţinute în ultimii ani în 
domeniul producţiei şi schimburi
lor comerciale inter-europene, el 
a relevat influenţa pe care o exer
cită, asupra ritmului de creştere 
economică şi a structurii schimbu
rilor, aplicarea tehnicii moderne.

Ş ed in ţa  C o m i t e t u l u i  
pentru d e z a r m a r e

Geneva 14 — Corespondentul A- 
gerpres, Horia Liman, transmite: 
fn şedinţa de marţi a Comitetului 
pentru dezarmare, delegatul polo
nez, Jozef Winiewicz, a abordat 
pe larg problema unui eventual 
acord asupra interzicerii armelor 
chimice şi bacteriologice. El a sus
ţinut principiul tratării globale a 
problemei, criticînd energic teza 
separării celor două categorii de 
arme. Vorbitorul a subliniat că 
Statele Unite sţnt par-tizane ale a- 
oesţpi teee întrucît utilizează în 
Vietnam arme chimice, produse

sub licenţă britanică. Delegatul po
lonez a prezentat un document de 
lucru — elaborat de ţara sa în co
laborare cu Mongolia şi Ungaria 
— cu privire la proiectul de acord 
asupra interzicerii producţiei şi 
stocării de arme chimice şi bacte
riologice.

în cuvîntarea sa, şeful delegaţiei 
mongole, Mangalyn Dugersuren, a 
sprijinit poziţia delegatului polo
nez. In acelaşi sens s-au pronunţat 
şi reprezentanţii U.R.S.S. şi Ceho
slovaciei.— • -«

JAPONIA. Demonstraţia muncitorilor şi studenţilor din Tokio îm
potriva .Tratatului japono-american şi pentru retrocedarea Okinawei 

k Japoniei

__

ÎN C H E IE R E A  VIZITEI LUI 
J O S E P H  S IS C O  ÎN  R.A.U.

Cairo 14 (Agerpres). — Joseph 
Sisco, asistent al secretarului de 
stat al S.U.A. pentru problemele 
Orientului Apropiat şi ale Asiei de 
sud, şi-a încheiat vizita oficială 
întreprinsă în Republica Arabă 
Unită.

In timpul şederii la Cairo, el a 
fost primit de preşedintele Gamal 
Abdel Nasser şi a avut întrevederi 
cu Mahmud Riad, ministrul de 
externe, cu Mahmud Fawzi, asis
tent al preşedintelui Nasser pentru 
afacerile externe, precum şi cu Sâ- 
lah Gohar, subsecretar de stat la

Ministerul Afacerilor Externe al 
R.A.U.

Convorbirile, menţionează agen
ţiile de presă, au fost consacrate 
examinării situaţiei din Orientul 
Apropiat. Joseph Sisco a expus 
punctul de vedere american în 
ceea ce priveşte criza din această 
zonă şi posibilităţile de soluţiona
re a ei, iar partea egipteană a sub
liniat necesitatea aplicării rezolu
ţiei Consiliului de Securitate al 
O.N.U. din noiembrie 1967 şi a 
retragerii totale a trupelor israe- 
liene din teritoriile arabe ocupate.

CUBA. Clădirea Centrului Na
ţional al Cercetării Ştiinţifice 
din Havana, în care lucrează 
peste 300 de cercetători din 
diferite specialităţi, ca: medici
nă, biologie, chimie organică şi 
anorganică, fizică, botanică, e- 

lectronică etc.

O n o u ă  rundă de nego
cieri americano - spaniole

Washington — 14 — Corespon
dentul Agerpres, C. Alexandroaie, 
transmite: La Washington a înce
put luni o nouă rundă de negocieri 
americano-spanjole privind mult 
controversata problemă a folosirii 
de către S.U.A. a bazelor militare 
din Spania pentru o nouă perioa
dă de cinci ani. Tratativele sínt 
conduse de secretarul Departamen
tului de Stat, William Rogers, şi 
de ministrul de externe spaniol, 
Gregorio Lopez Bravo.

Acordul americano-spaniol privi
tor la folosirea de către trupele 
americane a bazelor S.U.A. de la 
Madrid, Saragosa şi Sevilla, pre
cum şi a bazei aero-navale de la 
Rota, a expirat în septembrie 1908. 
Negocierile purtate înainte şi după 
data expirării nu au reuşit să du
că decit la un acord provizoriu, 
întrucît poziţiile părţilor în pro
blema stimei ce trebuie plătită 
Spaniei de către S.U.A. pentru fo
losirea bazelor au rămas divergen
te. Washingtonvfl a avertizat Ma-

Preşedintele Riixen încearcă să combată inflaţia
Statele Unite trec printr-o 

perioadă de recesiune. Acesta 
este cuvîntul cel mai potrivit 
pentru a fi folosit cînd ritmul 
de creştere a producţiei s-a di
minuat în mod constant in ulti- 
timele şase luni. Asupra acestui 
punct, rezultatele primului tri
mestru al anului 1970, adău
gate la cele ale ultimului tri
mestru al anului 1969, nu lasă 
nici o urmă de îndoială, nici 
chiar celor optimişti. Astfel, nu 
se poate să nu se remarce că 
vînzările industriei de automo
bile au scăzut cu 12 la sută de 
la 1 ianuarie pînâ în prezent 
faţă de perioada corespunzătoa
re a anului trecut, că comenzile 
de maşini unelte au înregistrat 
o scădere puternică, iar în con
strucţii s-a înregistrat o sensi
bilă diminuare. Toate acestea 
se traduc printr-o nouă scădere 
a profiturilor, cu atît mai rău 
primită, cu cit o accentuează pe 
cea din 1969.

Primul trimestru nu a fost 
bun nici în ce priveşte folosi
rea forţei de muncă. Rata şo
majului se apropie de _ 4,5 la 
sută. Dar ceea ce nelinişteşte 
mai mult opinia publică şi mai 
ales guvernul în această con
junctură preelectorală este creş
terea continuă a preţurilor cu 
amănuntul.

C o n tro v e rse  b u g e ta re
în ciuda ambiguităţii recu

noscute a indicatorilor pe baza

cărora se fondează analizele, 
numeroase întrebări apar chiar 
in sinul Administraţiei: „Pre
zenţa recesiunii este ea oare un 
aspect necesar al luptei împo
triva inflaţiei ? Nu constituie 
oare un risc serios continuarea 
simultană a creşterii preţurilor 
şi stagnării afacerilor ? Şi, dacă

inflaţia se va arăta inevitabilă, 
nu este oare preferabil ca ea să 
finanţeze o nouă expansiune ?“

Preşedintele Nixon a hotărît 
să sporească cu 300 milioane 
dolari bugetul social pe anul 
fiscal 1971. El a eliberat 600 
milioane destinate proiectelor 
de construcţii şi a cerut 300 
milioane suplimentare pentru 
lupta contra poluării apei şi 
300 milioane pentru construcţia 
de locuinţe.

Numai că bugetul federal pen
tru anul care va începe la 1 
iulie se va afla astfel condam
nat la deficit în locul unui ex
cedent de 1,3 miliarde dolari 
anunţat anterior şi care era 
considerat indispensabil pentru 
a stăvili inflaţia.

„Ciclul in fe rn a l“
Reprezentantul Biroului bu

getar ar putea admite, intr-un 
caz de forţă majoră, un deficit, 
care ar rezulta însă din stag
narea persistentă a economiei 
şi nu ca o consecinţă a infla
ţiei, dar se pronunţă împotriva 
oricărui deficit voluntar, provo
cat de sporirea cheltuielilor 
peste nivelul veniturilor.

Controversele asupra deficitu
lui bugetar prezintă un carac
ter mai radical atunci cind la 
cuvînt urmează opoziţia. Acuza
ţi in timpul fostei administraţii 
Johnson de a fi la originea ma
rasmului, democraţii au acum 
prilejul să acuze doctrina şi 
practica succesorilor lor.

Creşterea continuă a costului 
vieţii furnizează democraţilor 
cea mai bună temă pentru pro
pagandă în vederea alegerilor 
din noiembrie. Fostul vicepre
şedinte, Hubert Humphrey, şi-a 
înhămat deja calul pentru a- 
ceastă luptă, fără să renunţe la 
a sprijini şi chiar a încuraja 
revendicările privind salariile.

Noile contracte colective de 
muncă, încheiate cu anumite 
majorări de salarii, nu au avut 
darul să reducă mişcarea reven
dicativă. Experţi ai Departa
mentului Muncii afirmă că nu 
s-a ajuns încă la situaţia cea mai 
rea, avîndu-se în vedere că a- 
meninţările cu greva se inten
sifică.

„LE FIGARO“

dridul că, în cazul în care acesta 
nu va accepta condiţiile financiare 
avansate de partea americană, va 
fi nevoit să ia în consideraţie po
sibilitatea închiderii bazelor res
pective. Spania a pretins la în
ceput drept chirie pentru urmă
toarea perioadă de cinci ani suma 
de 750 milioane dolari, apoi a co- 
borît pretenţiile la 500 şi chiar 
200 milioane dolari. Considerînd 
cererile Madridului ca exagerate, 
delegaţia S.U.A. a propus şi a obţi
nut, în 1968, încheierea unui a- 
cord pe o perioadă de doi ani, ca
re ar urma să expire în septem
brie a.c. Preţul pentru aceşti doi 
ani a fost stabilit la 50 milioane 
dolari, plătibili în echipament mi
litar.

Dacă a cedat în ce priveşte par
tea materială, guvernul spaniol a 
insistat în schimb ca noul acord 
să conţină o prevedere care să in
cludă Spania sub „umbrela nuclea
ră“ europeană a Pactului Nord- 
Atlantic, pretenţie respinsă de 
S.U.A. ca urmare a presiunilor a- 
liaţilor şi a unor congresmeni.

Conţinutul convorbirilor actuale 
dintre şefii ministerelor de externe 
ai celor două ţări nu este cunoscut, 
intrucit — după cum subliniază 
„New York Times“ — „ambele 
ţări au evitat să spună prea multe 
despre programul tratativelor“.

0 primăvară 
neobişnuită
Paris 14 (Agerpres). — Pri

măvara întîrzie la „rendez-vous“ 
în Franţa, şi vremea rea per
sistă atît în zonele de litoral, 
cit şi in ţinuturile centrale.

Pe coastele Normandiei, vîn- 
tul suflă cu o viteză de 80—100 
kilometri pe oră, punind în pri
mejdie ambarcaţiunile pe care 
le împinge spre coastă. Ploile 
şi frigul stînjenesc în mod con
siderabil lucrările agricole, Tar 
în  unele zone din n o rdu l F ra n 
ţei a nins abundent.

Ninsori şi temperaturi joase 
se semnalează, de asemenea, în 
Burgundia, şi Franche-Comte, 
iar în Munţii Jura zăpada a- 
tinge pe alocuri grosimi de şase 
metri, ceea ce nu se intîmplă 
de obicei acolo nici iarna. In 
sud-vestul ţării cad ploi reci de 
cîteva săptămîni şi frigul face 
ca peisajul să nu fie cel obiş
nuit primăvara. Pînă şi pe Coas
ta de Azur, media temperaturii 
este cu circa 10 la sută infe
rioară celei înregistrate în ulti
mii 20 de ani.

#
Varşovia 14 (Agerpres). — 

Nici cei mai vîrstnici ţărani po
lonezi nu-şi amintesc de o iar
nă atît de lungă ca în acest an, 
relatează agenţia P.A.P. Deşi 
în mod obişnuit în aceste zile 
trebuia să se termine semănatul 
cerealelor de primăvară, mai 
ales în regiunile sudice ale ţârii, 
datorită viscolelor care au avut 
loc la sfîrşitul saptămînii tre
cute, lucrările agricole au stag
nat în multe locuri.

Situaţia a devenit complexă 
şi din cauza necesităţii de a se 
reînsămînţa unele terenuri, se
mănăturile de toamnă avind de 
suferit din cauza iernii deose
bit de aspre. v

JJ

Aselenizarea navei 
Apollo-13“ a fo s t  anulată
HOUSTON 14 (Agerpres). — 

După toate neplăcerile care au 
precedat lansarea sa, aselenizarea 
navei „ Apollo-13“ a trebuit să fie 
anulată. Marţi la ora 5,30 GMT, 
situaţia celor trei astronauţi, in 
urma unei pene în sistemul de a- 
provizionare cu curent electric, pă
rea să fie foarte gravă. In timp 
ce Lowell şi Haise treceau rapid 
în modulul lunar, care, dintr-o şa
lupă de debarcare pe Lună, s-a 
transformat intr-o navă de salvare, 
John Steigert rămînea singur în 
cabina de comandă. La acea oră, 
planul centrului de control. de la. 
Houston era de a utiliza modulul 
lunar drept „barcă“ de salvare şi 
de a folosi motorul acestuia —  mai 
puţin puternic decit cel al cabinei 
de comandă —  pentru a smulge 
trenul spaţial de pe orbita sa „hi
bridă“ şi a-l replasa pe traiectoria 
de „întoarcere liberă“ spre Pămînt.

Echipajul lui „Apollo-13“ pare 
să dispună de o provizie de oxi
gen suficientă care să-i garanteze 
întoarcerea pe Pămînt, programată 
pentru vineri după-amiază la ora 
17,13 GMT. Modulul lunar, potri
vit experţilor, a luat cu el la ple
care 48 litri de oxigen. Ţinind cont 
de necesarul de oxigen al celor

trei astronauţi şi de pierderile de 
gaz în afara cabinei, se poate con
stata o epuizare a acestuia într-un 
ritm de aproximativ 0,43 litri pe 
oră. Această cantitate corespunde 
unui voiaj de 112 ore, dacă echi
pajul utilizează oxigenul din mo
dulul lunar. Or, astronauţilor nu 
le trebuie, în principiu, mai mult 
de 84 de ore înainte de a ameriza 
în Pacific, dacă totul va decurge 
în bune condiţii. Miercuri la ora 
2,45 GMT urmează să se pună in 
funcţiune motorul modulului, în 
timp ce trenul spaţial se va afla 
în spatele Lunii, la o altitudine 
de 111 km. Dacă manevra reu
şeşte, „Apollo-13“ se va reîntoarce 
automat pe Pămînt.

Planul de reîntoarcere prevede 
ca astronauţii să rămînă în modu
lul lunar (pentru a putea respira) 
şi ca ei să treacă în nava de co
mandă numai cu puţin înainte ca 
aceasta să intre in straturile at
mosferice ale Pămintului. Incepînd 
din acel moment, ei vor putea uti
liza energia din bateriile lor de 
siguranţă. Modulul este construit 
pentru a adăposti două persoane, 
dar în caz de urgenţă el poate 
primi şi pe cel de-al treilea astro
naut.

C o n fe rin ţa  de p resă  a lui C . K ra ft
HOUSTON 14 (Agerpres). —  

Directorul centrului spaţial Hous
ton, Christof er Kraft, a organizat 
o conferinfâ de presă la care a 
declarai ta  incidentul petrecut la 
bordul navei spaţiale „Apollo-13“ 
pune serioase probleme in faţa teh
nicienilor de la N.A.S.A. Pentru 
moment însă, a subliniat Kraft, 
problemele cele mai importante 
sînt cele legate de readucerea pe 
Pămînt a echipajului. Unul dintre 
aspectele cele mai dificile ale a- 
cestei operaţiuni îl constituie ame
rizarea. Iniţial, se stabilise ca a- 
ceastă operaţiune să aibă loc in
tr-o zonă din Oceanul Pacific. In 
noile condiţii însă, amerizarea ur
mează să se facă în apele Oceanu
lui Atlantic. Kraft a cerut con
cursul oricărei nave, aparţinind 
oricărei ţâri, pentru aducerea la

La în c h id e re a , e d if ie i

La 6,15 (ora Bucureştiului), la 
Houston se afirma deja că cea de-® 
treia debarcare a omului pe Lună 
este compromisă. Trei sferturi de 
oră mai tîrziu, Swigert, pilotul ca
binei de comandă, acţionînd in ba
za dispoziţiilor primite de la Hous
ton, scotea din uz majoritatea in
stalaţiilor de la bordul cabinei, 
transformînd-o într-o „epavă“, in 
timp ce colegii săi Lowell şi Haise 
treceau în modulul lunar. Decizia 
anunţată la Houston a fost urmată 
de o tăcere apăsătoare care s-a 
lăsat asupra imensei hale pentru 
public plină pînă la refuz de cei 
ce veniseră să afle ce se întîmplâ 
astronauţilor aflaţi în spaţiu la 
peste 320 000 de kilometri distanţă 
de Pămînt. După o jumătate de 
oră, s-a anunţat, de asemenea, că 
astronauţii se află in afara unui 
pericol imediat, Iuindu-se totodată, 
măsurile pentru începerea pregăti
rilor în vederea reîntoarcerii spre 
Terra. La ora 10,43 a fost efectua
tă manevra crucială de plasare 
a navei spaţiale pe o traiectorie de 
revenire liberă.

După anularea misiunii lunare 
obiectivul principal al eforturilor

îndeplinire a operaţiunilor de sal
vare a echipajului „Apollo-13“. A- 
merizarea, a arătat el, urmează să 
aibă loc în următoarele 70—80 de 
ore, în cursul zilei de vineri.

Astronautul James McDivitt, ca
re a fost însărcinat cu punerea la 
punct a cabinelor spaţiale „Apol
lo“, a declarat că soarta celor trei 
camarazi ai săi depinde in mod 
exclusiv de buna funcţionare a 
dispozitivelor de la bordul modu
lului de debarcare lunară, unde se 
află în prezent James Lowell şi 
Fred Haise. McDivitt a arătat că, 
pînă în momentul de faţă, nu s-a 
încercat să se reconstituie exact 
ceea ce s-a petrecut la bordul na
vei spaţiale. „Ceea ce ne-a preo
cupat în primul rind a fost stabili
zarea situaţiei“', a adăugat el.

depuse de sutele de tehnicieni şi 
specialişti ai N.A.S.A. constă în a- 
ducerea în siguranţă a celor 3 astro- 
nauţi pe Pămînt. „Apollo-13“ se 
afla j n  momentul accidentului pe 
o traiectorie „hibridă“, pe care fu
sese înscrisă luni seara în scopul 
executării în condiţii optime a ase
lenizării, De data aceasta, ea tre
buia să fie readusă pe o traiectorie 
de revenire liberă similară celei 
de la începutul călătoriei spre Se
lena. Timp de 30 de secunde, cele 
16 motoare ale etajului de coborire 
a modulului lunar aú fost puse în 
funcţiune în baza unui program 
complex întocmit de urgenţă la 
Houston pentru a înscrie nava pe 
traiectoria de revenire liberă pe 
Pămînt.

Oficialităţile N.A.S.A. manifestă 
un „optimism prudent“ cu privire 
la buna funcţionare a instalaţiilor 
de bord şi motoarelor modulului 
pentru asigurarea manevrelor şi a 
menţinerii în viaţă a astronauţi
lor. Imediat după accident s-a 
constatat că rezervele de oxigen 
sínt suficiente pentru cel puţin 130 
de ore, iar cele de apă pentru a- 
proximativ 90 de ore, faţă de 80 
de ore cit va dura in total călă
toria de reîntoarcere.

Coordonate u n iversa le
•  Comitetul special al O.N.U. pentru decolonizare a hotărît organizarea 

unei sesiuni comune cu alte organisme create de Adunarea Generală 
pentru a coordona măsurile preconizate in vederea impulsionării pro
cesului de decolonizare. Au fost adresate invitaţii de participare la 
această sesiune, care urmează să se ţină în următoarele luni, Comitetu
lui special al O.N.U. însărcinat cu cercetarea politicii de apartheid a 
guvernului Republicii Sud-Africanc, Subcomitetului O.N.U. pentru cer
cetarea situaţiei in teritoriile aflate sub dominaţia portugheză şi Con
siliului O.N.U. pentru Namibia.

•  MINISTRUL DE EXTERNE 
AL R.D. GERMANE, OTTO W IN
ZER, sosit la Khartum într-o vi
zită oficială, a fost primit de Gaa- 
far Mohammed El Numeiry, pre
şedintele Consiliului Comandamen
tului Revoluţiei Sudaneze. El a 
avut, de asemenea, convorbiri cu 
ministrul de externe sudanez, A- 
bubakr Awadallah. Cu acest pri
lej, informează agenţia A.D.N., au 
fost dezbătute probleme ale dez- 

■voltării colaborării bilaterale.

•  POTRIVIT UNUI COMUNI
CAT AL COMISIEI GUVERNA
MENTALE pentru electrificare, 
dat publicităţii la Tirana, ín R.P. 
Albania au fost electrificate pînă 
la sfîrşitui primului trimestru al 
anului in curs 1984 de sate, fiind 
depăşite, astfel, prevederile planu
lui de electrificare. înainte de răz
boi, nici un sat albanez nu bene

ficia de lumină electrică. In 1969 
însă, cantitatea de energie electri
că produsă in R.P. Albania a fost 
de 89 de ori mai mare decit cea 
produsă in 1938.

•  LA MOSCOVA A FOST SEM
NAT UN CONTRACT în baza că
ruia Uniunea Sovietică a achizi
ţionat din Japonia o uzină chimică 
pentru producţia de polimeri, cu o 
capacitate anuală de 90 000 tone. 
După cum relatează agenţia 
T.A.S.S., valoarea contractului se 
ridică la cca. 26 milioane dolari. 
Se preconizează ca noua întreprin
dere să fie dată in exploatare în 
anul 1973.

•ÎN URMĂTORII 10 ANI, în
Japonia vor fi introduse trenuri 
capabile să dezvolte o viteză de 
400 km pe oră, a anunţat preşe
dintele Societăţii căilor ferate ja

poneze, Satoshi Isozaki, in cadrul 
lucrărilor Conferinţei internaţio
nale a transporturilor feroviare.

In prezent, expresul „Hikari“, 
care leagă oraşul Kyoto de capi
tala japoneză, circulă cu o viteză 
de 193 km pe oră.

•  PESTE 5 000 DE MINERI din
statul australian New South Wal
les au declarat o grevă de 48 de 
ore, revendicind majorarea salarii
lor şi îmbunătăţirea condiţiilor de 
muncă. Ca urmare a grevei, a fost 
paralizată activitatea tuturor mi
nelor carbonifere din acest stat.

•DIN LOCUINŢA UNUI AVO
CAT DIN ROMA au fost furate 
timbre reprezentînd exemplare fi
latelice rare, evaluate la circa 300 
milioane lire italiene. Se pare că 
hoţii au fost ei înşişi filatelişti, 
deoarece au renunţat să ia unele 
tablouri şi alte obiecte de mare 
valoare aflate în apartament, pre
ferind mărcile.

•  MICUL CARGOU ITALIAN 
„DUI3£AR“, de 500 de tone, s-a 
scufundat în apropierea coastelor 
siciliene, în dreptul capului Pelo- 
ro. Din cei nouă membri ai echi
pajului, unul singur a fost găsit 
în viaţă, agăţat de o barcă de sal
vare. Cadavrele altor şase mari
nari au fost descoperite ulterior.

•  V. NOVIKOV, VICEPREŞE
DINTE AL CONSILIULUI DE MI
NIŞTRI AL U.R.S.S., care a fă
cut o vizită în Japonia pentru a 
participa la Ziua naţională a 
U.R.S.S. în cadrul expoziţiei mon
diale „Expo-70“ de la Osaka, a 
părăsit Tokio, îndreptîndu-se spre 
patrie. In timpul vizitei, el a avut 
întrevederi cu primul ministru 
Sato şi cu alte oficialităţi japone
ze. Cu acest prilej, relevă agenţia 
T.A.S.S., s-a făcut un schimb de 
păreri privind principalele proble
me ale relaţiilor sovieto-japoneze 
şi unele aspecte internaţionale.

•  La Cannes s-a 
deschis cel de-al 
6-lea Tîrg interna
ţional de programe 
de televiziune. Tir- 
gul, care se va des
făşura pînă la 16 a- 
prilie, a prilejuit 
intilnirea a circa 
1 500 de producători

şi distribuitori, re
prezentînd 284 de 
organizaţii sau so
cietăţi de televiziu
ne din peste 50 de 
ţări, printre care 
se numără şi Româ
nia. La acest adevă
rat festival interna
ţional vor fi oferite

spectatorilor filme 
şi programe de tele
viziune însumind a- 
proape 3 000 de ki
lometri de peliculă. 
Organizatorii apre
ciază că valoarea 
tranzacţiilor va de
păşi suma de 40 de 
milioane de franci 
francezi.

Şl ADKITNISTOAŢIAi Sibiu, str. Octombrie roşu. nr 2 TVI <■„ ! 28 10—1 30 67. 1 31 83. Abonamentele se tac la oficiile poştale, factorii poştali şi difuzorii din întreprinderi şi instituţii. Tipamli întreprinderea poligrafică Sibiu — 40 064


